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V OKVIRU

Lahko rečemo, da so delovni kolektivi usmerili svojo 
statutarno razpravo' predvsem v formiranje, in delitev do
hodka, v tiste ekonomske in družbene odnose, na katere 
najbolj neposredno vpliva načelo dohodka, d,‘a so jo usme
rili v razmejevanje pravic in dolžv.usti, pristojnosti med. 
or0ani upravljanja, službami podjetja, med proizvajalci. 
Toda, kot je lahko samo tako zastavljena razprava izho
dišče za pripravo statuta, za oblikovanje osnovnih načel 
ekonomskega in družbenega razvoja, tako lahko hkrati 
u9otovimo, da se v delovnih organizacijah pogosto zado- 
v°ljijo samo s temi, lahko bi rekli osrednjimi problemi. 
Vsa druga področja, ki sicer na prvi videz res niso v 
nePosredni odvisnosti od izoblikovanega sistema formira- 
nia in delitve dohodka, pa puščajo vnemar in jih menda 
Prav zaradi tega obravnavajo v osnutkih statutov samo 
kot formalnost.

Med drugim velja ta ugotovitev tudi za odnos delovnih 
organizaci.j do izobraževanja kadrov in sploh do tako ime- 
Kovane kadrovske problematike. V večini primerov se 
namreč delovne organizacije zadovoljijo s tem, da opišejo 
funkcijo kadrovske službe in izobraževalnega centra, če

TlIDI KADROVSKA 
POLITIKA...

Ga seveda imajo, in nato le v nekaj točkah določijo njune 
Slavne naloge. Le težko pa bi rekli, da so v delovnih ko
lektivih s tem tudi izdelali načela svoje kadrovske poli-' 
Hke, politike vzgoje in izobraževanja kadrov:

In vendar prav uveljavljanje načela dohodka terja od 
delovnega kolektiva, da si izoblikuje svojo kadrovsko poli
tiko in politiko izobraževanja, prav od razvitosti sistema 
formiranja in delitve dohodka mora biti odvisen konkre- 
len odgovor, kakšna bo ta politika. Se več: ne oziraje se 
n<t različne pogoje, v katerih ustvarjajo posamezni kolek
tivi, pa postajajo delovne organizacije prav z uveljdvlja- 
niem tega načela v celoti odgovorne za rešitev svojega ka
drovskega problema.

Ali z drugimi besedami povedano: vzgoja in izobraže
vanje delavcev postane za kolektiv eno izmed osrednjih 
hPrašanj tako ekonomskega kot družbenega pomena, kakor 
hitro ga začne vrednotiti skozi sistem formiranja in de- 
itve dohodka. Gre namreč za dvoje: prvič, da je gibanje 

°hsega proizvodnje, povečevanje produktivnosti in sploh 
ekonomski napredek delovne organizacije odvisen v prvi 
-rsti prav od delavcev in njihove široko vire usposoblje
nosti, da so uspehi gospodarjenja predvsem odvisni od 
Gospodarjenja s kadri, in drugič, da nadaljnja deeentrali- 
*acija samoupravljanja, in čedalje večja odgovornost pro
dajalcev za upravljanje in gospodarjenje v svojem ožjem 
*n širšem kolektivu terja tudi širše in bolj poglobljeno 
sPlošno ekonomsko znanje delavcev. Za vse to pa je treba 
Ustvariti take pogoje, ki bodo'omogočali slehernemu, članu 
kolektiva strokovno izpopolnjevanje in ki bodo tako de- 
°vno organizacijo kot posameznika izpodbujali k izobra-

zevanju.
To pa pomeni, da bo treba že v statulni razpravi od

govoriti na vrsto vprašanj in izoblikovati trdno politiko 
lzgoje in izobraževanja kadrov. In da bi prav ta politika 
korala biti tudi eno izmed poglavij v statutu delovne or
ganizacije, menda ni treba še posebej utemeljevati.

BOJAN SAMARIN

PLENUM CS ZSJ O MATERIALNIH IN DRUŽBENIH POGOJIH KULTURNEGA RAZVOJA

SUVERENOST
SAMOUPRAVLJAVCEV

Demokratizacija naše družbe bi bila nepopolna, koli
kor kulturni razvoj in ustvarjanje pogojev zanj ne bi bila 
v rokah vseh delovnih ljudi. To je bil motto plenuma CS 
ZSJ, ki mu je predsedoval Svetozar Vukmanovič. Plenum 
je na osnovi referata Ašerja Deleona in obsežne analize ma
terialnih in družbenih pogojev našega* kulturnega razvoja, 
obravnaval osnovna izhodišča za trajnejšo družbeno akcijo 
sindikatov.

Kulturno življenje pri nas je 
sestavni del. neločljiva komponen
ta celovitosti družbenih in eko
nomskih procesov in odnosov, je 
dejal v uvodnem referatu sekre
tar CS ZSJ Ašer Dcleon. To dej
stvo se pri nas mnogokrat tako v 
praksi kot v »teoriji« zanika. Pri 
nas si delovni ljudje sami ustvar
jajo tako materialne kot družbe
ne pogoje za razvoj in razmah 
svobodnega kulturnega življenja 
in umetniškega ustvarjanja. V tem 
je osnova skupnega doprinosa 
kulturi, skupnih obveznosti in od
govornosti za razvoj kulture, kot 
tudi osnova za to, da čim bolj 
upoštevamo resnične kulturne po
trebe ljudi. Tako je edino mogo
če, sicer bi demokratizacija naše 
družbe — ki. se izraža v tem, da 
o politiki, ekonomiki in družbenih 
procesih odločajo neposredno de
lovni ljudje — bila defektna, ne
popolna, kolikor kulturni razvoj 
in ustvarjanje pogojev za zadovo
ljevanje kulturnih potreb ne bi 
bila prav tako suvereno v rokah 
vseh delovnih ljudi.

Napori naše družbe, da bi se 
povzpeli na višjo stopnjo ekonom
skega razvoja, pomenijo tudi 
ustvarjanje pogojev za večji in 
enakomernejši razvoj kulture. To 
pa še ne pomeni, da bi smeli ma
terialni činitelj in objektivne po
goje v kulturi absolutizirati v tem 
smislu, da na stopnji današnjega 
razvoja — kakršenkoli pač le-ta 
kje je — ne bi mogle subjektivne 
sile vplivati na tiste negativne po
jave, ki se zoperstavljajo resnič
nemu kulturnemu progresu naše 
družbe.

Proces samoupravljanja v kul
turnem življenju nasploh, in samo
upravljanja v kulturnih ustano
vah še posebej, šele omogoča no
ve družbene osnove na področju 
kulture, polno integracijo kulture 
v družbo in takšne družbeno-eko- 
nomske odnose med družbo in 
kulturnimi institucijami ter kul
turnimi delavci, v katerih bomo 
lahko odpravljali nevarnosti sub
jektivističnih teženj kakršnegakoli 
značaja. Vse to pa postavlja kul

turne ustanove in kulturne delav
ce v položaj, ko bodo mnogo bolj 
odgovorni pred družbo za svoje 
kulturne koncepte in ustvarjal
nost, za kvaliteto kulturnih pro
gramov, za ustvarjanje material
ne osnove kulturnega razvoja in 
za idejno in estetsko' vrednost 
svojega dela.

Ce je bila aktivnost sindikata 
v preteklih letih zelo močno 
usmerjena prav na reševanje druž
benih in ekonomskih odnosov, pa 
so v naši družbeno-politični prak
si, vključujoč prakso sindikata, še 
vedno dokaj živa pojmovanja, da 
so kulturni problemi v nekem 
smislu izločeni, specifični, da je 
reševanje teh vprašanj privilegij 
poklicnih kulturnih delavcev, za 
to »določenih« ali za to »zadolže
nih« krogov in posameznikov. V 
takih pogojih — resnična demo
kratizacija kulture si le počasi 
utira pot — so se lahko začeli v

kulturni politiki nekaterih usta
nov ali podjetij, ki pa opravljajo 
tudi kulturno poslanstvo, manife
stirati nekateri nam tuji pojavi. 
Tako idejni nevt ra ližem, liberali
zem in tolerantnost ter nekritičen 
odnos do nekaterih kulturnih 
stvaritev, ki so prinašale nam tujo 
miselnost in vsiljevale med ljudi 
dostikrat pravo zmedo. Kulturni 
interesi delovnih ljudi pa so bili 
prepuščeni dostikrat spontanosti 
in stihiji.

Svoboda umetniškega, znanstve
nega, duhovnega in intelektualne
ga ustvarjanja je bila in ostaja 
eden izmed osnovnih predpogojev 
za razvoj, resnične uspehe in res
nične vrednote na teh področjih, 
že iz tega osnovnega stališča na
ša družba ne more priznati v kul
turi monopolizma katerekoli gru
pe in grupacije različnih smeri ali 
šol. Toda značilno je, da so nosil
ci in pristaši takega ali drugač
nega monopolizma odtrgani od 
družbe in ne reagirajo, kadar le-ta 
opozarja na širše in raznolike kul
turne potrebe delovnih ljudi, tem
več se le čutijo »ogrožene« v svoji 
svobodi ustvarjanja. Značaj mo
nopolizma v naši kulturi pa se ne 
kaže le v odtrganosti od. družbe, 
temveč v odtujenosti od potreb 
našega delovnega človeka, naj
večkrat tudi v odtujenosti od ci
ljev, ki si jih je naš delovni člo

vek zastavil. Monopolistične ten
dence v našem kulturnem življe
nju dobivajo značaj monopolizma 
v usmerjanju, upravljanju in od
ločanju na področju kulture. To 
pa je lahko najbolj nevarno. Le 
z razvojem resnično globoko de
mokratičnih odnosov tudi na tem 
področju družbenega delovanja 
in življenja se lahko zoperstavi
mo takim pojavom monopolizma.

Toda prav tako, kot je škodlji
vo podcenjevanje vloge delavske
ga razreda v našem kulturnem, 
življenju, bi bili nerealni, če bi 
absolutizirali in idealizirali demo
kratični vpliv na naš kulturni raz
voj in umetniško ustvarjanje. Ra
čunati moramo s stopnjo kultur
nega razvoja delavskega razreda, 
z nasprotji v njegovi biti, z ostan
ki mezdne miselnosti, z« objektiv
nimi pogoji, ki še omogočajo ma
nifestacijo primitivizma pod ge
slom »postopnosti in dojemljivo
sti« široki publiki, računati mora
mo z ostanki »proletkultovstva«.

Obstaja tudi dokaj razširjeno 
mnenje, da je bilo pri nas na 
področju kulture več ali manj vse 
»v redu«, dokler so državni orga
ni »krepko držali stvari v svojih 
rokah«. Oziroma, vsemu temu je 
kriva »decentralizacija« odločanja 
o tako zapletenih rečeh, kot so

(Nadaljevanje na 5. strani)

POTROŠNJA NAJ BO V 
SKLADU Z DELITVIJO

Tovariši iz komisije ...! Tovariši iz komisije!!! Tudi pri konkurenci »Svetle lise« 
Pismo dobili ničesar, kar bi bilo vredno vtakniti v naš statut. Kaj kolegi, ko bi 
1 statutom naše gospodarske organizacije še malo počakali.

rav imate. Počakajmo.
Kako? Na kaj?

a »tipski« statut vendar. Potlej bo delo gotovo mnogo lažje..".

Zlasti pred najbolj pomemb
nimi odločitvami se pričnemo v 
našem gospodarstvu z vso res
nostjo zavedati, da celotna 
usmeritev družbene politike v 
gospodarstvu ne more temeljiti 
samo na prakticističnih rešitvah.
Vendar pa do takih spoznanj 
pridemo navadno šele takrat, ko 
časa že zelo primanjkuje in za
to ni več mogoče v celoti nado
mestiti zamujenega.

Tudi letos — tik pred spre
jetjem sedemletnega, perspektiv
nega plana — se srečujemo s 
podobnim pojavom: dolgoročna 
perspektivna usmeritev našega 
gospodarstva bi nujno terjala 
znanstveno proučitev številnih 
ekonomskih problemov. Doseda
nje ugotovitve, s katerimi raz
polagamo, pa so zelo skromne.
Na razpolago imamo komaj kaj 
več kot dobro leto in vendar 
bodo morale intenzivne raziska
ve v tako kratkem razdobju 
ugotoviti ne samo najvišjo smer 
razvoja, ampak še zlasti tudi za-, 
gotoviti, da bo uveljavljeni si
stem gospodarjenja in delitve zacije, prometnega davka pa tja

iskano. In vendar bo moral prav. 
perspektivni plan zavzeti o šte
vilnih vprašanjih glede delitve 
povsem jasno in določeno stali
šče, saj prakticizem pri obrav
navanju teh problemov ne.bi 
smel več rušiti nekaterih osnov
nih proporcev zdravega gospo
darskega razvoja tako, kot več
krat v preteklih letih.

Kot je znano, delimo dohodek 
večkrat na različnih ravneh. Ze 
na trgu dobivajo posamezna 
podjetja zgradi boljših ali slab
ših cen večja ali manjša sred
stva za delitev. Ti deleži niso 
posledica avtomatičnega delova
nja tržnih zakonitosti, ampak v 
številnih primerih tudi rezultat 
zavestnih posegov družbe z na
menom usmeriti delitev dohod
ka in po takšnih ali drugačnih 
merilih odmeriti sredstva posa
meznim podjetjem (plafonirane, 
predpisane cene, kontrola cen 
itd.). V te deleže pa seveda po
sega družba še s svojim celot
nim instrumentarijem delitve 
dohodka — od obresti, amorti-

popolnoma vsklajen s predvide
no razvojno usmeritvijo. Zato je 
razumljiv apel Zveznega izvrš
nega sveta specializiranim znan
stvenim in planskim zavodom 
pa tudi vsem drugim organom 
in delovnim organizacijam, naj 
bolj ko mogoče podpro prizade-. 
vanja za čimbolj kvalitetno pri
pravo . smernic perspektivnega 
plana.

Vse te ugotovitve veljajo še 
posebej za številne probleme v 
zvezi z delitvijo dohodka v na
šem gospodarstvu. To področje 
nam teč še vedno ni dovolj raz-

do številnih prispevkov iz do
hodka, obremenitev osebnih do
hodkov in skladov.

Vsi ti instrumenti — razen 
morda cen — so bolj ali manj 
jasni in neposredni. Njihov re
zultat bi morala biti stabilna 
razmerja v delitvi doseženega 
dohodka med gospodarsko orga
nizacijo, komuno, republiko, 
zvezo, socialno zavarovanje itd.

Vendar pa delitev dohodka 
s tem še ni končana, zaradi če
sar, tudi deleži, ki so rezultat 
cen in predpisanih instrumentov 
še niso dokončni niti niso v ce

loti stabilni. Kljub vsem tem 
instrumentom in razmerjem v 
delitvi posega družba v prigo
spodarjene zneske dohodka še 
z raznimi omejitvami in obvez
nim usmerjanjem porabe. To pa 
ne samo bistveno spreminja vi
šino deležev iz osnovne delitve, 
ampak tudi močno vpliva na 
samo ustvarjanje dohodka.

Osnovna delitev dohodka bi 
morala zagotoviti udeležencem 
ustrezne deleže tudi v celotni 
potrošnji teh sredstev. Pri tem 
je seveda jasno, da sme trošiti 
vsak posamezni udeleženec naj
več samo toliko, kolikor mu do
pušča njegov delež v delitvi. 
Ker pa v praksi nikoli ne pri
demo v položaj, da bi vsi ude
leženci v celoti potrošili vsa 
sredstva, ki so jim pripadla v 
nekem razdobju, je mogoče za
časno neporabljena sredstva 
usmeriti v druge oblike potroš
nje in s tem povečati deleže v 
potrošnji tistim, ki imajo tre
nutno večje potrebe od razpo
ložljivih možnosti. Na tem na
čelu temelji celotno kreditira
nje in bančni mehanizem, naj
boljši praktični primer iz naše 
dnevne prakse pa so hranilne 
vloge' in potrošniški krediti. 
Takšno prelivanje sredstev omo
goča skladno dinamiko potroš
nje v gospodarstvu, preprečuje 
kopičenje zalog in s tem Zago
tavlja nemoteni gospodarski 
razvoj.

Vendar pa tudi takšno preli
vanje ne sme z ničemer trajno 
zmanjšati deležev dohodka, ki 
so pripadli podjetjem po osnov-

(Nadaljevanje na 3. strani)

l



Predvsem, ne gre samo zanje, čeprav je spet reg, da 
je prav občni zbor njihove sindikalne podružnice menda 
eden izmed najbolj izrazitih primerov, kakšni naj bi ne 
bili. A navsezadnje, ta pripomba ni izmišljena. O tem so 
spregovorili že sami, prav na tem občnem zboru. • Zato 
pravzaprav ni treba drugega, kot nekatere njihove misli 
dopolniti in k njim morda pripisati še nekaj novih.

Vsebina občnega zbora sindikalne podVužnice Želez
niškega transportnega podjetja Ljubljana je bila pravza
prav gospodarjenje kolektiva v minulem letu, točneje po
vedano, rezultati tega gospodarjenja. Kopica številk iz 
zaključnega računa, bolje iz formularja o zaključnem ra
čunu, je razkrila dvoje: da so se zmanjšali transportni 
dohodki in da so narasli stroški poslovanja. In seveda 
neizbežna posledica tega: medtem ko je v prejšnjem letu 
ustvarilo podjetje za približno 906 milijonov bruto skla
dov, jih je lani le za 252 milijonov. Tako je od 158 mili
jonov dinarjev, kolikor jih ostane več kot šesttisoččlan- 
skemu kolektivu v skladih, treba vložiti v poslovni 
sklad in za odplačilo obveznosti iz minulega leta kakih 
137 milijonov dinarjev, ostanek pa je tako skromen, da 
je o kaki razširjeni reprodukciji, o skrbi za družbeni 
standard in še o čem drugem le težko govoriti.

In vzroki za take rezultate gospodarjenja? Seveda: 
objektivni in subjektivni. Cela vrsta. A kako zmanjšati 
njihov vpliv, kaj storiti, da bodo letos boljši? Molk.

Sicer pa, kaj naj bi predstavniki sindikata o tem sploh 
rekli, če je analiza vzrokov ad hoc sestavljena in ji zato 
lahko verjamejo ali ne?

Zaključni račun pa v eni izmed svojih rubrik govori 
o tem, da je moral kolektiv v minuletn letu zaradi slabe

Po navadi ima 
leto 365 dni

kvalitete dela plačati drugim kolektivom približno 600 mi
lijonov dinarjev* kar je skoraj toliko, za kolikor so se 
zmanjšali skladi.

Prav ob tem pa bi se morala razviti razprava. Saj se 
tudi je, a vedno znova je obtičala pri ugotovitvi, da se je 
treba ob tej številki zamisliti. To pa je bilo tudi edino 
stališče, ki so ga, izoblikovali člani sindikalne podružnice 
na svojem občnem zboru.

O zaključnem računu je moral razpravljati tako 
upravni odbor kot delavski svet, o njem bodo bržčas raz
pravljali tudi samoupravni organi v delovnih enotah. In 
najbrž niso in ne bodo smeli samo sklepati, temveč tudi 
ukrepati. Gospodarjenje je njihova pravica in dolžnost. 
Skrb za gospodarjenje pa je tudi dolžnost sindikata. A če 
samoupravni organi nimajo analize neposrednih vzrokov, 
ki so povzročili tako občuten padec kvalitete dela, če bi 
tej analizi morda le posvetili premalo pozornosti, potem 
bi moral prav sindikat zahtevati od služb podjetja, da 
analize pripravijo,- in od samoupravnih organov, da o 
njih sklepajo in tudi sprejmejo ustrezne ukrepe.

Prav ob teh 600 milijonih — in če bi tokrat pustili 
vnemar vse druge probleme gospodarjenja — bi si moral 
v tem primeru sindikat odgovoriti na nekaj pomembnih 
vprašanj. Med drugim tudi na to: ali je sistem formiranja 
in delitve dohodka v podjetju res tako razvit, da spod
buja proizvajalce k boljši kvaliteti njihovega dela, ali 
proizvajalci res vedo, koliko lahko vplivajo s svojim 
delom na svoj osebni dohodek in dohodek podjetja, ali so 
ekonomski odnosi med delovnimi enotami res taki, da se 
njihov dohodek oblikuje v odvisnosti od kvalitete in 
kvantitete opravljenega dela...? Le v tem primeru bi 
sindikat, izoblikoval svoje stališče do tega-problema v go
spodarjenju in le v boju za uresničenje teh stališč bi 
lahko izpolnil svojo družbeno nalogo.

Sicer pa, ali je res namen občnega zbora sindikalne 
podružnice, da registrira vse probleme, s katerimi se sre
čuje kolektiv? Ali ne bi bilo bolje spregovoriti o enem 
samem, a poiskati tudi rešitev? Navsezadnje, do prihod
njega občnega zbora je še za 365 dni časa.

OB USTANOVNEM KONGRESU SINDIKATA DRUŽBENIH DEJAVNOSTI JUGOSLAVIJE:

SKUPNA
NALOGA: UVELJAVLJATI NAČELO DOHODKA

Če bi hoteli izluščiti osnovno značilnost ustanov
nega kongresa sindikata delavcev družbenih dejav
nosti, potem bi morali reči, da so delegati s svojo raz
pravo ustvarili temeljito analizo dosedanjega razvoja 
ekonomskih in družbenih odnosov v državnih organih 
in družbenih službah, zdravstvu, prosveti in znanosti, 
v kulturno-umetniških zavodih. Ta analiza pa je 
hkrati tudi omogočila, da so člani novo ustanovljene
ga sindikata jasno začrtali svoje naloge v prihodnje. 
Prav tem nalogam pri snovanju novih ekonomskih in 
družbenih odnosov na tem področju družbene dejav
nosti pa smo se odločili posvetiti naš povzetek.

Lahko rečemo, da je bila 
ena izmed glavnih značilnosti 
dosedanjega razyoja tako zdrav
stva, prosvete, znanosti, kulture 
in umetnosti kot tudi številnih 
drugih družbenih služb, da se 
je nehno krepila njihova mate
rialna osnova in da se je temu 
primerno lahko razvijala tudi 
njihova dejavnost. O tem priča 
tudi podatek, da so vlaganja 
družbenih sredstev v družbene 
službe in državno upravo nara
ščala v minulih petih letih po
vprečno za 17 odstotkov, med
tem ko je narodni dohodek na
raščal za 16 odstotkov na leto. 
Ali z drugimi besedami rečeno: 
prizadevanja družbe so bila v 
dobršni meri usmerjena v to, da 
bi se s krepitvijo družbenih 
služb zagotovili čimboljši živ
ljenjski pogoji delovnih ljudi.

Toda ta ugotovitev še ne po
meni, da je v celoti zagotovlje
na materialna osnova za nadalj
nji razvoj družbenih služb, da 
omogoča zagotovitev dejanskih 
potreb na tem področju, da se 
to področje družbenega življe
nja razvija skladno z drugimi. 
Nasprotno, delegati so v raz
pravi razkrili, da je še vedno 
eden izmed najbolj perečih pro
blemov, kako izoblikovati tak 
sistem delitve narodnega fiohod- 
ka, ki bo — seveda v odvisnosti 
od materialne proizvodnje^ — 
posameznim področjem družbe
nih služb in posameznim usta
novam zagotovil potrebna sred
stva za njihovo dejavnost in jo 
uskladil s potrebami družbe.

Med številnimi, doslej še ne
rešenimi problemi, pa so dele
gati na ustanovnem kopgresu 
sindikata delavcev družbenih 
dejavnosti opozorili tudi na na
sprotje v razvitosti in kapacite
tah posameznih ustanov, na na
sprotja znotraj in med posamez
nimi službami. Tako lahko zdaj 
ugotavljamo, da že vrsto let go
vorimo o potrebi po preventivni 
zdravstveni službi, medtem ko 
so investicije prav nasprotno 
usmerjene v kurativo. Podob
no lahko ugotavljamo tudi v 
šolstvu: medtem ko v zadnjih 
letih narašča število abiturien- 
tov osemletk, ko le-ti ne morejo 
nadaljevati študija na poklicnih 
šolah ali drugih splošno izobra
ževalnih in strokovnih šolah

druge stopnje, ker so njihove 
kapacitete vse premajhne, pa 

- smo v zadnjih dveh ali treh le
tih ustanovili 29 novih fakultet 
in 7 višjih šol... Vse to priča, 
da je bil doslej narodni dohodek 
precej neracionalno naložen, da

mo ugotoviti, da številne usta
nove sploh nimajo izoblikovane 
perspektivne politike notranje 
delitve dohodka, da se zavoljo 
tega ne krepi samoupravljanje 
delovnih kolektivov, da je tudi 
za njihov razvoj značilno nače
lo od danes do jutri, da se ved
no ne upravlja in gospodari • s 
sredstvi kolektfv kot celota in 
da je odločanje omejeno pogo
sto samo na delitev sredstev za 
osebne dohodke.

In lahko bi rekli, da je veči
na delovnih kolektivov že zače
la uveljavljati v razdeljevanju 
sredstev za osebne dohodke ele
mente nagrajevanja po delu, da 
so ti elementi že sprostili pozi
tivne premike v ekonomskih in 
družbenih -odnosih. Toda še 
vedno velja za večino kolekti-
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Ustanovljen je sindikat delavcev družbenih dejavno- | 
S sti Jugoslavije. V dneh od 13. do 14. marca se je namreč g 
| v Beogradu sestalo 459 delegatov, ki so zastopali kakih J
S 450.000 članov sindikata lz približno 5300 podružnic, do- j
| slej včlanjenih v sindikat državnih organov ih družbenih j
| služb, sindikat zdravstvenih delavcev, sindikat delavcev g
1 v umetnosti in kulturi in sindikat prosvetnih in znan- g
1 stvenih delavcev. V razpravi so predstavniki novousta- |
1 uovijenega sindikata podrobneje osvetlili številne na- g
| loge, ki jih bo moral ta sindikat v prihodnje rešiti in |
1 sprejeli tudi že svoj statut. Delegati so izvolili 85 članski g
1 centralni odbor, 19-člansko predsedstvo in petčlanski g
1 nadzorni odbor. Za predsednika centralnega odbora novo g
1 osnovanega sindikata pa so delegati izvolili tovariša Kr- S
I sta Markovskega, za podpredsednike tovariše inž. Toneta j
I Tribušona, Milana Markoviča in Mihajla Lekoviča, za j
I sekretarja pa tovariša Isaka Amarja.

so bile slabo programirane ka
pacitete in sploh razvitost 
omrežja teh ustanov in slednjič, 
da administrativno in birokrat
sko usmerjanje nadaljnjega raz
voja družbenih služb ne more 
zagotoviti skladnosti med po
trebami državljanov in kapaci
tetami družbenih služb.

Delegati pa so v razpravi na 
ustanovnem kongresu opozorili, 
da je nadaljnji razvoj in rast 
družbenih služb odvisen tudi od 
notranje delitve v teh ustano
vah.-Od razvitosti sistema for
miranja in delitve dohodka je 
namreč odvisno, koliko si delov
ni kolektivi teh ustanov priza
devajo izboljšati tako kvaliteto 
kot tudi kvantiteto svojega dela. 
Toda analiza tega, kako so v 
ustanovah družbenih služb raz
vili notranjo delitev dohodka, 
koliko vpliva na njihove eko
nomske in družbene odnose na
čelo dohodka, bi pravzaprav 
razkrila, da se je ta proces ko
majda dobro začel. Tako more-

vov, da jim ni uspelo razvred
notiti mezdnih odnosov, čeprav 
v svojih pravilnikih govore o 
nagrajevanju po delu, govore o 
tem, da se osebni dohodki zapo
slenih oblikujejo na osnovi oce
ne delovnih mest in ocene dela 
posameznih članov kolektiva. 
Že bežna analiza dejanskega 
nagrajevanja pa bi v večini pri
merov razkrila, da o pravem 
nagrajevanju po delu sploh še 
ne more biti govora. Vrednost 
delovnega mesta po svojem 
bistvu namreč ni nič drugega 
kot tarifna postavka, saj je na

tej osnovi odmerjen članu k o* 
lektiva pretežni del njegovež8 
osebnega dohodka in ne mot® 
nanj vplivati niti z boljšim niti’ 
slabšim delom. Dejanska oceni" 
tev vrednosti opravljenega d6- 
la posameznega člana kolektiv8 
pa v večini ustanov ne PreS®T 
5 % v strukturi osebnih dohod" 
kov.

A ne le to, da zaposleni v 
družbenih službah še vedno 1,8 
morejo s svojim delom bistve" 
no vplivati na višino osebni8 
dohodkov, delegati so v razpr8" 
vi tudi opozorili, da so meri18 
dela, ki jih imajo v posamezni8 
ustanovah, pogosto samo £°r' 
malna. Pač posledica tega, da v 
ustanovah ocenjujejo delovn8 
mesta z merili, ki so si jih lz' 
oblikovale gospodarske organi" 
zacije, ki pa niso prilagojen8 
niti njihovim potrebam niti nji' 
hovemu načinu dela. A tudi m®" 
rila za dejansko opravljeno d®" 
lo posameznih članov kolektiv3 
so v mnogih ustanovah teko P®* 
splošena in tako neizdelana, d8 
povzročajo prej nasprotja v ko' 
lektivih, kot pa da bi vpliva18 
na boljše delo.

Vzporedno z uvel j avl jan jel8 
načela dohodka pa se je zače18 
v družbenih službah uveljavlja' 
ti ob družbenem upravljani8 
tudi samoupravljanje delovni® 
kolektivov. In povsod tam, kie‘ 
so v delovnih kolektivih razvi® 
svoj sistem formiranja in deti1' 
ve dohodka, povsod tam se J8 
samoupravljanje že bistven8 
okrepilo in prevzemajo Član' 
kolektivov čedalje več pravic 18 
dolžnosti. V vseh teh primeri8 
pa bi tudi lahko ugotovili, d8 
se je bistveno izboljšalo gosp*?' 
darjenje s sredstvi, da se j8 
kvaliteta dela izboljšala in d8 
je hkrati tudi materialna osn£ 
va teh ustanov precej bolj trd" 
na. In čeprav je tudi ta proč®8 
uveljavljanja. neposredne# 
upravljanja delovnih kolektivov 
v družbenih službah še vedn8 
na začetku, pa vendar jasno n8' 
kazuje nadaljnji razvoj ekonom' 
skih in družbenih odnosov p8 
tem področju družbenega življf' 
nja. Zato je tudi po mnenr 
delegatov na ustanovnem ko8' 
gresu sindikata delavcev dru‘" 
benih dejavnosti skupna nalo#' 
čimbolj uveljaviti načelo doho8' 
ka in čimbolj razviti sistem i°r' 
miranja in delitve dohodka.

•>BELT« ČRNOMELJ: TOVARNA STROJEV IN ULITKOV IN »TOVARNA KADROV*

Vsak šesti član kolektiva v šoli!

OBVESTILO
Našim bralcem In naročnikom se za skrčeni obseg da

našnje številke posebej opravičujemo. Zaradi važnosti in 
aktualnosti objavljamo namreč v današnjih »Pogovorih« 
tezo za sestavo statutov gospodarskih organizacij, na kar 
kolektivi že zelo težko čakajo, ter dva zelo pomembna 
govora predsednika centralnega sveta zveze sindikatov 
tov. Svetozarja Vukmanoviča. To pa nam vzame štiri 
strani, za kolikor smo morali skrčiti obseg Delavske enot
nosti, kajti trenutno ne dovoljujejo tehnične možnosti v 
tiskarni nobenega povečanja obsega.

Upamo, da bodo bralci z razumevanjem upoštevali na
še težave.

Belokranjska železolivarna in strojna tovarna 
»BELT« v Črnomlju ni le proizvajalec najrazličnejših 

' ulitkov za potrebe motorne in druge industrije ter 
razne Strojne opreme, ampak je v zadnjem času po
stala tudi »tovarna kadrov«. V podjetju, ki zaposluje 
462 delavcev, ob povprečni starosti 27 let, se izobra
žuje vsak šesti član kolektiva! Izobraževanje pa v 
celoti organizira in financira tovarna!

»Zares lepo,« sem prikimal. 
Ampak, precej bogati morate 
biti, da to zmorete?«

Direktor tovariš Tone Žni
daršič se je nasmehnil: »Zdi se 
že, da je to drago. Za izobra
ževanje v celoti smo lani pora
bili vsa sredstva, ki se nabere
jo iz prispevka za kadre, in še 
4 milijone smo dodali iz sklada 
skupne . porabe. Letos bo ta 
vsota še nekaj večja, ker bo 
treba kupiti učila in opremo. 
Zato pa bomo čez nekaj let 
preskrbljeni s sposobnimi stro
kovnjaki. Ne rečem, da naš ka
der ni dober. Toda gre zato, da 
se • tovarna vključuje v koope
racijo z našo motorno industri
jo, da delamo za izvoz, da pod
jetje še raste. Samo volja pa 
hi dovolj, če ni tudi strokov
nega znanja...«

Tako direktor Žnideršič. Za
vrnil je pomislek o stroških in 
omenil najvažnejše pobude, ki 
so oblikovale omenjeno politi
ko izobraževanja kadrov. Kdaj 
in kako pa so začeli?

»BELT« zaposluje v proiz
vodnji 2 inženirja, 9 tehnikov, 
63 vajencev, ostali pa so zve
čine priučeni delavci. Za potre
be »BELT« je pred dvema leto
ma to kar zadostovalo. Zlasti še, 
ker je v občini delovala vajen
ska kovinarska šola. Leta 1961

pa je ObLO sklenil, da bo za
voljo varčevanja s sredstvi šolo 
ukinil. Takrat pa je podjetje že 
preusmerjalo proizvodnjo za 
potrebe motorne industrije in 
se tudi sicer razraščalo. Kako 
bi bilo š kadri, vsaj z izobra- 

" ževanjem vajencev, če bi šolo 
zaprli? Ker občina ni več zmo
gla finansirati šole, jo je pre
vzelo podjetje. Večje zahteve v 
proizvodnji so oblikovale pobu-

DELAVSKA
ENOTNOST

Glasilo Republiškega sveta ZSJ 
za Slovenijo. Izdaja CZP Ljud
ska pravica v Ljubljani. List 
je ustanovljen 20. novembra 
•1942. Urejuje uredniški odbor 
Glavni ln odgovorni urednik-

VINKO TRINKAUS
Naslov uredništva m uprave: 
Ljubljana, Kopitarjeva ul. 2. 
poštni predal 313-VI, telefon 
uredništva 33-722 ln 36-672, 
upraVe 33-722 in 37-501. Račun 
pri Narodni banki v Ljubljani 
št. NB 600-11/1-365 — Posamezna 
številka stane 20 din — Naroč
nina le: četrtletna 250, polletna 
500 ln letna 1000 din — Rokopi
sov ne vračamo — Poštnina pla
čana v gotovini — Tisk ln kli
šeji CZP »Ljudska : pravica«.

Ljubljana , .

do, da je potrebno več srednje 
. in. višje izobraženih strokov
njakov. Dohodek, ki ga ustvar
ja podjetje, ni tolikšen, da bi 
zidali veliko stanovanj ter z 
njimi in z visokimi dohodki 
privabljali strokovnjake od 
drugod. V kolektivu pa je vr
sta delavcev, ki so prizadevni 
in dovolj bistri, da bi si pri
dobili srednje tehnično znanje- 
Tako so v »BELT« ustanovili 
samostojni oddelek tehnične 
srednje šole strojne stroke. 
Pouk — petkrat tedensko v po
poldanskem času — obiskuje 
11 »Belt-ovih« delavcev in še 
štirje iz drugih podjetij. Letos 
hodijo v drugi letnik. Prihod
nje leto bodo končali šolo. Na
slednje leto pa naj bi začeli 
spet s prvim letnikom.

Letos pa je podjetje poskr
belo za tretjo »tovarno ka- 
dro«, za vajensko livarsko šo
lo, ki jo zdaj obiskuje 17 va
jencev te tovarne. Ce zdaj se
štejemo vse »dijake« - proizva
jalce — tudi vajence namreč 
štejejo med člane kolektiva — 
zares lahko ugotovimo, da se 
izobražuje vsak šesti.

»Izhajate torej iz dejanskih 
pogojev, ob katerih dela ih 
ustvarja vaš kolektiv. Kaj Pa 
rezultati?«

Direktor Žnideršič pravi: 
»če ob naših pogojih ne bi sa
mi skrbeli za kadre, bi nas Čas 
povozil. Tako pa se navzlic 
težjim pogojem tovarna razvi
ja. Vključili smo se v izvoz in 
bomo letos izvozili tretjino pro
izvodnje, računamo po vredno
sti. Delavci, ki se zdaj izobra
žujejo, bodo čez leto ali dve 
že tako lahko pomagali pri 
prizadevanjih za boljšo ln ce

nejšo proizvodnjo. Razen teh, 
ki se zdaj šolajo, štipendiramo 
6 študentov na višjih in 5 na 
srednjih šolah. Učni rezultati, 
ki jih naši delavci dosegajo v 
»naši« tehnični šoli, so takšni, 
da šola oziroma oddelek sodi 
med boljše. Tako vsaj ocenju
je rezultate matična šola v 
Ljubljani. Naposled pa, kar je 
verjetno najvažnejše: omenje
ne tri šole nam bodo dale tak 
kader, kot ga potrebujemo, če
prav formalno šole niso inter
nega tipa. Predavatelji v teh 
šolah namreč kar dobro skrbijo 
za povezavo teorije s prakso. 
Dijakom oziroma vajencem 
predavajo tako strokovnjaki, ki 
so zaposleni v našem podjetju, 
kot strokovnjaki, ki žive in de
lajo na našem območju.«

Toliko o »Beltovi tovarni 
kadrov«. O prizadevnosti tega 
kolektiva, ki je namenil na vi
dez skromna, vendarle s stali
šča akumulacije, Si jo podjetje 
ustvarja, ne tako majhna sred
stva za kadre samo zato, ker je 
prevladalo mnenje in prepriča
nje, da je za prihodnost pod
jetja verjetno važnejša urejena 
in dosledna kadrovska politika 
kot pa pritisk na investicije ali 
kaj drugega. Prav zato so v 
podjetju pred kratkim ustano
vili tudi izobraževalni center, 
ki naj bi za začetek skrbel 
predvsem za splošno družbeno 
ekonomsko izobraževanje in za 
izobraževanje že zaposlenih 
članov kolektiva na delovnem 
mestu. Podjetje je nadalje šti
pendiralo in zaposlilo diplo
manta Višje kadrovske šole v 
Kranju, ki je za zdaj, žal, še 
edini v vsej Beli krajini.

M. GOVEKAR

»ODPAD«
PODJETJE ZA PROMET Z ODPADKI
LJUBLJANA, PARMOVA 33 

razpisuje

javni natečaj
za spremembo imena podjetja

Udeleženci natečaja naj pri svojem predlogu za novo im® 
podjetja po možnosti upoštevajo, da se podjetje ukvarja z 
odkupom in prodajo odpadnih surovin, s pripravo in prede
lavo odpadnega materiala za potrebe industrij, s proizvod
njo končnih proizvodov iz odpadnih surovin in z rušenjem 
ter odstranjevanjem objektov, naprav in strojev. ,

. Trije najboljši predlogi za spremembo imena podjetja bodo 
nagrajeni z denarnimi nagradami, in sicer:

1. nagrada 80.000 dinarjev
2. nagrada 50-000 dinarjev
3. nagrada 30.000 dinarjev

Javnega natečaja naj se še posebno udeležijo delavci žele
zarske, tekstilne in papirne stroke, učenci osnovnih ter di
jaki srednjih in strokovnih šol. Kolikor njihovi predlogi 
bodo nagrajeni, pridejo v poštev za nagrade po žrebu, in 
sicer:

10 učencev oz. dijakov po 10.000 dinarjev 
10 delavcev po 10.000 dinarjev

Denarne nagrade izžrebanih predlogov učencev oziroma di
jakov bodo pripadle njihovim razrednim skupnostim.
Novo ime podjetja naj bo lahko izgovorljivo in "zveneče ter 
ni nujno, da simbolizira dejavnost podjetja.
Predloge za' spremembo novega imena dostavite podjetji* 
»Odpad« Ljubljana, Parmova ul. 33, do 15. aprila 1963. Ude* 
leženci natečaja naj skupno s programom napišejo svoj8 
imena in priimke, naslov bivališča, naslov gospodarske orga' 
nizacije, v kateri so- zaposleni oziroma naslov razredu 
skupnosti, ki ji pripadajo.
Po 15. aprilu dostavljeni predlogi oziroma predlogi z nep°' 
polnimi podatki udeležencev natečaja se ne bodo upošteval1-

KOMISIJA
ZA SPREMEMBO IMENA 

PODJETJA »ODPAD« LJUBLJAN*

e DELAVSKA ENOTNOST - St. 11 - 23. marca 1963
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Litostrojčani proučujejo delovni nalog

Stanovanjska politika v MTT
1*6111

Dvomim, da imajo v kate- 
n podjetju tako do potanko- 

1 izdelan sistem za graditev 
anovanj kot v Tekstilni to- 

""rni Maribor. Sistem, ki mu z 
j 0 upravičenostjo lahko reče- 

ekonomska stanovanjska 
p°htika«.

Začeli so pred dvema letoma, 
dav an^a dinarjev, ki so jih 
Jj1 do takrat za stanovanja, je 

kot kaplja v morje. Potre- 
Po stanovanjih so rasle iz 

u®va v dan. Rekonstrukcija 
Lvv™e je zahtevala vsa razpe

ljiva sredstva in iskati so 
n 0I!aIi način, kako priti do de- 
)3?.rja za stanovanja, da ne bi 
,U° treba zavreti gradenj. Na- 
s,’. 50 ga. Po načelu solidarno- 

1 in vzajemnosti so razpisali 
otranje posojilo. Uspeh je bil 

v,®*enetljiv. Prostovoljno se je 
, ly]učilo v. to akcijo 86 odstot- 

v vseh članov kolektiva. 
s Centralni delavski svet je 
g™*6j91 pravilnik, po katerem 

, Vse zaposlene razdelili v 
imPlne' Največ obveznosti 
J/ajo tisti, ki so že dobili sta- 
r ,Var*ja od podjetja in so mo- 

vezani do tistih, ki ga še 
'jJJajo, da z razumevanjem 
^uprejo akcijo. Obveznost za 
, je 15.000 dinarjev, za gar- 
j. niero 18.000 dinarjev, plač* 
ohv° v 30 oziroma 36 mesečnih 

r°kih po 500 dinarjev. Za 
os°bn° stanovanje znaša ob- 
‘n°st 24.000 dinarjev, za dvo- 
on° 3o.ooo dinarjev in za iro- 

v n° 3„6-000 dinarjev, prav ta
sti« plačljivo v mesečnih pri

dih po 500 dinarjev. 
j.a v naslednjo kategorijo so 
Vg^^hli tiste, ki imajo star.o-
dobiR Že- °d pre:’ (torei ga niso
Msali

iu ga bodo odplačali v 24

od podjetja). Ti so pod-
posojilo za 12.000 dinar

ja ~x ,®a bodo odplačali v 24 
tiar' Hi*1 obr°kih po 500 di-

,y Primeru, da sta V MT
<j,n ®na zakonca ali več članov 
v vplača nosilec stano-
l0x —ke pravice znesek po do- 

Pern merilu, ostali člani 
s«. zjue pa le minimalni zne- 
Uj, din v mesečnih obro-

Po 500 dinarjev, 
sti t-S0^Uo 80 Podpisali tudi ti- 
v»’ 7* imajo svoje hiše. Njiho- 
Ijiva eznost je 6000 din, plač- Ob-v dvanajstih mesečnih

Pari Posameziniika je 500 di- 
Zne^v na mesec minimalni 
pnsJr.k' Podjetje pa bo s tem 
din J.- m dobilo 48 milijonov- 

1JGV- Posojilo je brez

obrestno za dobo * petih let. 
Vsak vpisnik dobi zadolžnico, 
s katero se podjetje obvezuje, 
da vrne vplačan denar po pr
vem januarju 1976. V primeru 
pa, da delavec, ki je podpisal 
posojilo, iz kakršnegakoli vzro
ka prej zapusti podjetje, lahko 
vplačani znesek dvigne takoj.

PREDPLAČILO NAJEMNINE
Najboljša oblika nove . eko

nomske stanovanjske politike je 
predplačilo najemnine. Tudi 
najbolj vzgojna, kajti tudi sta
novanje je potrošna dobrina m 
zanj je treba nekaj prispevati, 
pravijo v MTT. Prej so si mla
di ljudje kupovali televizorje, 
hladilnike, avtomobile, sedaj 
pa najprej začno spravljati 
skupaj »gnezdo«. Interesentov 
je več kot imajo začetih gra
denj, zato so morali uvesti 
prioritetni red pS potrebah. 
Prosilec vloži pri stanovanjski 
komisiji prošnjo za predplačilo 
Ko mu ta prošnjo odobri, skle
ne s stanovanjsko upravo MTT 
pogodbo za določeno stanova
nje in za višino mesečnih obro
kov. Vsota — za enosobno sta
novanje 350.000 dinarjev, za 
dvosobno stanovanje 500.000 
dinarjev — mora biti vplačana 
pred vselitvijo. S tem si pred
plačnik pridobi pravico do sta
novanjske odločbe in do vse
litve v stanovanje, določeno v 
pogodbi.

Takoj po vselitvi prično 
predplačniku vračati denar, in 
sicer tako, da plačuje samo po
lovico najemnine tako dolgo, 
da se mu vplačani znesek ne 
obračuna. Dejansko najemniki 
stanovanj ne bodo plačevali 
amortizacijskega dela najem
nine, ki ga morajo pri novo- 
grajenih blokih hišni sveti vra
čati investitorju — to je pod
jetju.

»V začetku so mi rekli, da 
sem fantast,« pove Maks Oa- 
šperič, ki se v MTT največ 
ukvarja s stanovanjskimi pro
blemi. »Vendar smo ,s predpla
čilom najemnine stoodstotno. 

^uspeli. Lani smo samo' pri 
enem bloku za polovico stano
vanj dobili s predplačilom 12 
in' pol milijona dinarjev. Pred
plačilo je nizko prav zato, da 
se lahko vključijo tudi tisti, ki 
imajo nizke osebne dohodke.«

V MTT so mislili tudi na 
socialno šibke. V vsakem bloku 
pustijo nekaj stanovanj za ti
ste, ki predplačila v celoti ali

pa sploh ne zmorejo (invalidi, 
matere samohranilke, družine 
z več nepreskrbljenimi otroki). 
Vse take stanovanjska komisi
ja posebej obravnava.

Kljub notranjemu posojilu 
in predplačilu za stanovanja je 
bilo še vedno premalo sred
stev. Zato je lani komisija za 
pravilnik o delitvi čistega do
hodka, v kateri so bili zastop
niki sindikata, delavskega sve
ta, komiteja ZK in uprave, 
predlagala, naj bi ekonomske 
enote iz osebnih dohodkov od
dvojile en odstotek v sklad 
skupne porabe za stanovanjsko 
gradnjo. Predlog so dali v raz
pravo ekonomskim enotam. 
Kljub temu, da se je skoraj 
ves kolektiv vključil v notra
nje posojilo za stanovanja, so 
predlog vse ekonomske enote v 
celoti sprejele. Centralni de
lavski svet je nato sprejel pra
vilnik o delitvi čistega osebne
ga dohodka s popravljenim 46. 
členom: Ekonomska enota od
dvoji od preostale vsote oseb
nih dohodkov 3 %, in sicer: 
2 % v rezervni sklad osebnih 
dohodkov, 1 % v sklad skupne 

..porabe podjetja —r, za,'Stanova
nja. Lani so iz tega sklada do
bili okoli 16 milijonov dinar
jev. . ••

SE ENA MOŽNOST...
V MTT je zaposlenih precej 

delavcev, ki se vozijo v mesto. 
Predvsem mladi stanujejo pri 
starših in ko si ustvarijo svojo 
družino, so utesnjeni. Z nadzi
davo, prizidkom ali novograd
njo bi bil njihov stanovanjski 
problem, če ne za trajno, pa 
vsaj za precej časa rešeh.

»Da bi člape kolektiva v 
sedanji stanovanjski stiski 
spodbudili, da bi tudi sami za
čeli reševati stanovanjski pro
blem, je v razgovoru povedal 
Maks G aš perič, smo preko 
sindikalne blagajne vzajemne 
pomoči organizirali kratkoroč
no posojilo. V letu 1961 je to
varniški odbor sindikalnih po
družnic dodelil blagajni vza
jemne pomoči 3 milijone di
narjev v ta namen, lani pa še 
4 milijone dinarjev. Tudi te 
prošnje gredo preko stanovanj
ske komisije, ki preveri upra
vičenost in odobri višino poso
jil. Posojila so kratkoročna, 
največ na 18 mesecev, da se 
sredstva hitreje obračajo, in z 
minimalnimi 3 % obrestmi. 
Blagajna vzajemne pomoči po

sodi največ 200.000 do 250.000 
dinarjev. Za začetek pa je to 
že dovolj. Doslej smo tako po
magali že 110 našim delav-

ZA ENKRAT PREDLOG,
GOTOVO PA NE ZADNJI
Neumorni so v MTT v iska

nju novih oblik, kako čimp-rej 
pomagati delavcem do stano
vanj. Levji delež pri tem prav 
gotovo nosi Maks Gašperič 
(škoda, da ga ne morejo poso
diti še v druga podjetja).

»Z urbanisti je že dogovor
jeno, sedaj bomo lahko začeli 
s konkretnimi razpravami, ka
ko in predvsem kdaj začeti z 
novo varianto gradenj«

Čimprej je želja Maksa Ga- 
i šperiča in vseh, ki še čakajo na 
primerno streho. Predlog pa je 
takle:

Podjetje naj bi iz sklada 
skupne porabe in iz enega od
stotka, ki se steka iz čistega 
dohodka v sklad za stanovanj
sko gradnjo, zgradilo kompleks 
vrstnih hišic do surovega sta
nja, glavni vodovod in kanali
zacijo ter glavni električni vod 
(brez vseh priključkov). Te 

• »skelete« bi prodali članom ko
lektiva za okoli milijon dinar
jev vsakega. S pogodbo bi in
teresenta vezali na odplačeva
nje (brez obresti) na določeno 
dobo, obenem pa bi mu tudi 
določili, do kdaj mora hišo do
graditi. Pogoj za vselitev bi bil: 
izdelano pritličje, pročelje in 
urejeni priključki. Tako bodo 
prišli delavci do stanovanj, 
podjetju pa se bodo vračala 
sredstva — zopet za nova sta
novanja. Se ena prednost je v 
tem: pri dokončni izdelavi bi 
delavci lahko sami pomagali z 
delom in tako pocenili gradnjo.

Razmišljajo tudi o tem, da 
bi podjetje iz sklada skupne 
porabe plačalo gradbenega 
strokovnjaka, ki bi bil kot 
uslužbenec MTT strokovni sve
tovalec in pomoč pri teh in še 
naslednjih gradnjah.

Zapisek o ekonomski stano
vanjski politiki v MTT je le 
informacija, ki bo, v to sem 
prepričana, prav prišla mno
gim, ki pot šele iščejo, ker jih 
pritiska nuja. Obenem pa je 
dokaz, da se da z voljo in pri
zadevnostjo marsikaj doseči. 
Morda bo stanovanjska politi
ka v MTT za marsikoga od
kritje ali pa vsaj spodbuda za 
začetek. N. L.

pOSTOJNs

kritične pripombe
IN NAPOTKI

družbesindikalni svet Postojna je pred dnevi razpravljal 
ključkih P 0*>čine. Razprava je temeljila na ugotovitvah 

k*atni sp a posebne komisije, ki je proučila družbeni plan. Nn 
rinskenn ■ S? izrečene tele kritične pripombe 

nt%,TndlkalnecJa sveta:
?elja £ Bni plan> Mio rečeno,

■'Piti eknlaprei izgrajevati s 
Udar m nomske enote in pc 
veliai£leni sir,dikalni svet,

1 PodmZ; d-ružbenem planu

Na 
napotki

o
in

to-

,—ja se -«»<=•«". sicer na več mestih poudarja, da
ifepiti ekovn6! lzgraisvati sistem delitve po delu, razvijati in 
jenda r. Jnske^. enot e in poglabljati delavsko samoupravljanje.

so to preveč splošne formulacije in 
našteti nekatere konkretne naloge s 

®e Lse prglJ‘- plovnih kolektivih postojnske občine na primer 
nrnih ali mes Vrfvladuje oblikovanje osebnih dohodkov na osnovi 
j}}1 merila obračunskih postavk. Tam, kjer so sicer vvelja-

(norma pri delu’ še vedno vztrajajo pri klasičnih ob-
°dkov od ?>,’rJ,KOr vse premajhna- pa je odvisnost osebnih do- 
,. pravilno ekonomskih enot in podjetja,.
Jn.stvu nai lf’da družbeni plan opozarja delovne kolektive v go- 
6°]ečim kadmr^T^0 'mlitetnejši kader. Vendar bi že z ob- 

‘° in prizadevni'*? dosegli večje uspehe, če bi bil ta za svoje iaaevanje bolje nagrajen.

Obeti glede izboljšanja družbenega standarda niso brez pod 
lage, saj so V planu predvidena precejšnja vlaganja sredstev v ob 
jekte družbenega standarda. (Naj omenimo le, da je predvideni1 
157 novih stanovanjskih enot, popravilo vodovoda, osnovna šola : 
Pivki itd.) Vprašanje pa je, ali se bo res zboljšal tudi realni stan 
dard delovnih ljudi, če ne bodo odstranjeni vsi tisti vzroki, ki ne 
posredno neugodno vplivajo na realni standard. Tako je npr. nujni 
potrebno zmanjšati posredništvo v trgovini, ker le ta vpliva na zvi 
sanje cen. Trgovska podjetja naj bi dobavljala blago direktno oi 
proizvajalnih podjetij. Čeprav občinski ljudski odbor nima stati 
stične službe, ki bi spremljala porast cen prehrambenih artiklor 
bi bilo prav v Postojni nujno uvesti občasno kontrolo in analizo gi 
banja cen.

Družbeni plan občine ne predvideva zboljšanja družbene pre 
hrane delovnih ljudi, čeprav bi to precej prispevalo k dvigu real 
nega standarda. Zato, ker je ta problematika tako pereča in si 
možnosti za rešitev realne, bi bilo nujno potrebno, da je občinsk 
ljudski odbor pobudnik za to konkretno akcijo. To pobudo naj vse 
buje tudi letošnji družbeni načrt.

Tudi storitvene 'usluge močno vplivajo na standard, zato bi bil 
potrebno izdelati analize o sedanjem stanju in potrebah storitveni 
obrti, o delu stanovanjske skupnosti in obrtnega servisa.

Prav bi bilo, da bi delavski sveti, ko planirajo razširitve ii 
modernizacijo svojih proizvodnih in drugih obratov, hkrati planiral 
potrebe glede kadrov.

In rečeno je še bilo: da je potrebno omogočiti gradnjo stanovan 
za kmetijske delavce pod ugodnejšimi pogoji; da lesna industriji 
nadaljuje s prehodom' na boljše izkoriščanje lesa ter tudi najde na 
čine za gospodarsko upravičeno integracijo. B. L.

Naši miljenčki
Ondan mi je znanec, trgovski potnik, potožil:
Veš, da mi niso hoteli izplačati vsega lanskega zasluž

ka. Direktor mi je dejal: »Oprosti, ampak ne upam si... 
Kaj bodo rekli v kolektivu in na občini...« Jaz pa: »Naj 
rečejo, kar hočejo, imam pogodbo in 2 % prometa, ki sem 
ga ustvaril, je mojega.-« In on: »Skušaj Se vživeti v moj 
položaj.«

Čez leto sem dobil milijon in 260 tisoč dinarjev. To je 
bila akontacija. Ko so v začetku letošnjega leta izračunali, 
za kolikšno vrednost sem sklenil pogodb, odšteli potne 
stroške, dnevnice in obdavčitve, so ugotovili, da bi moral 
dobiti še 900 tisoč dinarjev. »Pomisli,« mi je dejal direktor, 
»tako bi imel 180.000 dinarjev mesečnega dohodka. Kako 
naj zagovarjam takšno povprečje?«

Kaj sem hotel. Vem, da mit ni bilo lahko, sploh pa je 
moj dohodek res nekoliko previsok, če upoštevam, da ima 
direktor samo 60.000 dinarjev, in sem popustil, »Dali mi 
boste 450.000 dinarjev, drugo polovico pa dam družbenim 
organizacijam v podjetju, za, izlet ali za karkoli.« To je 
moj denar in imam pravico, da sam razpolagam z njim. 
Kaj pa je potlej pogodba? List papirja? Sevedtrkem za
hteval, da o mojem darilu pišejo v glasilu podjetja. Di
rektor se je strinjal.

Sprva nisem mogel verjeti, da se pri nas dogajajo takš
ne reči, toda, ko sem se pozanimal v nekaterih podjetjih, 
ki imajo svoje potnike, sem ugotovil, da zadeva drži.

Vsako leto so težave, kako plačati trgovskim potnikom 
zaslužke, ki jim jih zagotavljajo pravilniki in pogodbe, se 
pravi plačati tako, da bi upoštevali določila pravilnikov in 
pogodb, da pa hkrati ne bi ustvarili nerazpoloženja v ko
lektivu ali pa celo priklicali v podjetje kakšno občinsko 
ali pa drugo komisijo, ki bedi nad delitvijo osebnih dohod
kov. Dejstvo je namreč, da plačujejo trgovskim potnikom, 
in ne samo najboljšim, tudi nekajkrat več kot je povprečje 
najvišjih osebnih dohodkov v gospodarski organizaciji. 
Letos so nekaterim enostavno odtegnili del pogodbenega 
zaslužka, na primer, dva milijona je meja, več ne moremo 
dati, ali pa so jim izplačali »presežke« na različne skrite 
načine. Mnogi namreč grozijo: »Če mi ne daš toliko in to 

i liko, grem drugam, povsod me bodo radi sprejeli.« V pod
jetjih pa pravijo: »Kaj hočemo, ni jih veliko, potrebujemo 
jih, kam bi prišli brez njih.« In jih, kot pravimo, nosijo 
na rokah in skrbe, da se jim ne bi zamerili. Zato tudi na
vzlic težavam okrog izplačila njihovih osebnih dohodkov 
le redkokje spreminjajo določila pogodb, ki so jih sklenili 
z njimi.

Res je, potrebujemo jih, še bolj pa potrebujemo inže
nirje, tehnike in druge strokovnjake. Razlika je le v tem, 
da imamo skoraj za sleherno delovno mesto v proizvodnji 
že izračunane normative, boljše ali pa slabše, toda nor
mative, ki vsaj kolikor toliko zagotavljajo realno vredno
tenje dela, medtem ko jih za trgovske potnike največkrat 
še nimamo. Vsaj realnih ne. Se ne vemo, kakšen naj bo 
strokovni profil trgovskega potnika, kaj od njega zahteva 
delovno mesto, na katerem dela, torej, kje je meja nje
govega normalnega dela in kdaj lahko govorimo o večji 
prizadevnosti, ki jo je treba posebej nagraditi. Zato lahko 
na primer potnik, ki zasluzi povprečno 160.000 dinarjev 
na mesec, pravi: »Poznam vodilne ljudi v podjetjih in to 
je seveda treba plačati. Pa pojdi ti in boš videl, koliko 
boš prodal.« Mar ni poznavanje ljudi v podjetjih samo 
ena izmed kvalifikacij, ki bi jih moral imeti vsak trgov
ski potnik nekako tako, kot mora vsak kovinar poznati ko
vine. In še veliko je tega.

Vse kaže, da bo treba tudi ta delovna mesta proučiti 
tako, kot proučujemo druga in tudi na tem področju uve
ljaviti načelo: za boljše delo, boljše plačilo. To pa bo moč 
storiti le, če bomo vedeli, kaj naj bi bilo normalno delo 
trgovskega potnika. j. v.

POTROŠNJA
NAJ BO V SKLADU
Z DELITVIJO
(Nadaljevanje s 1. strani) 

ni delitvi. Odločitev tistih ude
ležencev, ki začasno odlože svo
jo potrošnjo, mora biti prosto
voljna in temeljiti na ekonom
skem interesu. Prav tako pa je 
tudi dodelitev sredstev za pove
čanje potrošnje tistim udeležen
cem, ki imajo trenutno Večje 
potrebe od razpoložljivih sred
stev, lahko samo začasna, saj 
morajo sredstva vrniti. Pri tem 
je vseeno, ali povečajo svoja 
sredstva ali pa zmanjšajo po
trošnjo v naslednjem razdobju. 
Kolikor pa takšno prelivanje 
sredstev ne temelji na takih na
čelih, seveda izgube razmerja 
in instrumenti osnovne delitve 
narodnega dohodka vsakršni 
smisel in veljavo, saj prevzame 
njihove funkcije takšna naknad
na delitev oziroma trajna ome
jitev v fazi potrošnje.

Zelo značilen primer takšne 
posredne delitve je trajno in ob
vezno omejevanje potrošnje go
spodarskih organizacij z razni
mi obveznimi rezervami, bloka- 
cijami in prisilnim odplačilom 
nekaterih kreditov pred določe
nim rokom. Sredstva, zbrana s 
takšnimi ukrepi, služijo največ
krat za kritje primanjkljajev 
raznih proračunov in skladov, 
predvsem zveznih. Ti primanj

kljaji so seveda posledica zelo 
visoke potrošnje, ki sploh ni 
vsklajena z razmerji v osnovni 
delitvi dohodka. Tako visoka 
potrošnja postaja tudi trajni vir 
inflacijskih teženj v našem go
spodarstvu, saj obseg potrošnje 
tako precej presega razpoložlji
ve možnosti proizvodnje in uvo
za.

Vseh posledic takšne prakse 
seveda za sedaj še ni mogoče 
niti približno oceniti. Prav to 
pa bi moral biti predmet teme
ljite in objektivne znanstvene 
analize v okviru priprav za iz
delavo osnovnih smernic in 
predvidevanj sedemletnega per
spektivnega plana. 2e sedaj pa 
je povsem jasno, da bo treba v 
prihodnjem razdobju zagotoviti 
v osnovni delitvi narodnega do- 
dohodka trajne in tudi v per- 
spetivi stabilne instrumente, ki 
bodo stimulirali pozitivne pro
cese v gospodarstvu in vnaprej 
preprečevali vse posredne in 
naknadne prijeme, ki so sedaj 
v fazi potrošnje zoževali mož
nost polne uporabe prigospodar
jenih sredstev. Taka delitev 
namreč sodi prav gotovo med 
najvažnejše osnove, na katerih 
se bo lahko skladno in dinamič
no razvijalo naše gospodarstvo 
v prihodnjem razdobju. R.
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SAMONIKLA MLADIKA
KULTURNI CENTER

V ILIRSKI BISTRICI

Mladinsk” gledališče v Ljubljani pripravlja premiero Vandenbcrghove igrice 
»Mem je sedemnajst let« v režiji Žarka Petana. Na sliki nosilca glavnih vlog: 

Duška Počkajeva in Branko Ivanc

Nedavna vest, da ustanavljajo v 
Ilirski Bistrici nekakšen kulturni center 
in to pičle tri tedne po tem, ko je padel 
tudi predlog za take centre na skupni 
seji predsedstev Zveze Svobod in pro
svetnih društev ter Zveze delavskih in 
ljudskih univerz v Ljubljani, (sicer s 
poudarkom na estetski vzgoji!) nas je 
krepko presenetila. Tako hitro — že 
kulturni center?

V resnici pa Ilirskobistričani komaj 
vedo, kaj se je govorilo v Ljubljani in 
je njihova zamisel kulturnega centra 
povsem samonikla mladika, njene ko
renine segajo osem mesecev nazaj, v 
preteklo leto, pognala pa jih je žalostna 
atmosfera kulturne dejavnosti v doma
čem kraju.

V Ilirski Bistrici razen Glasbene 
šole in knjižnice ni nobenih poklicnih 
kulturnih ustanov. Svobode so le na
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RADIJSKA PRIREDBA
SURREALISTIČNE
NOVELE

Pretekli torej je bila v ljub
ljanskem radijskem studiu 
spet premiera. Poslušali smo 
lahko novo radijsko igro ali 
bolje dramatizacijo F. N. Do
stojevskega novele — Kroko
dil, ki jo je za radio priredil 
Ivo Štivičič, v Ljubljani pa 
režiral Mirč Kragelj.

V čem je bistvo tega teksta?
Dva Nemca razkazujeta v 

Petrogradu živega krokodila. 
Uradnik Ivan Matvejič se mu 
ob ogledu nehote ali hote pre
več približa in krokodil ga 
požre.

— Kako zdaj pomagati ubo
gemu uredniku? — to je vpra
šanje, ki je obrobnega pome
na. Bolj važno je drugo — 
Kdo naj pomaga Ivanu Mat- 
vejiču, če mu naj sploh kdo 
pomaga? Zakaj sicer, saj je 
»nesrečnež« tako v čudnih

okoliščinah zašel v krokodilo
vo notranjost... Kakšne na
mene je vse mogel imeti...

Začudapa ostane Ivan Mat
vejič v krokodilovi notranjo
sti živ in zdrav, ker je kroko
dil brez drobovja, nima želod
ca, nima .. . Prazen je. Tako je 
prazen znotraj sebe kot klavr
na ruska družba za časa Do
stojevskega. Prav zaradi tega 
se uradnik Ivan Matvejič iz 
ene v drugo praznino noče se
liti, ker mu je tista v krokodi
lovi notranjosti še vedno mno
go manj zoprna kot pa ona, 
ki jo je moral prenašati pred 
tem. Prav zaradi tega urednik 
vztraja, da se iz krokodila ne 
bo vrnil.

Ob vsem tem pa se zgodba 
zaplete. Različni interesi — 
zasebni uradnika Ivana Matve- 
jiča in splošno družbeni se

križajo ob tem nenavadnem 
primeru in tako pride celo do 
sodne obravnave.

Dialog je odličen, popestrijo 
pa ga satirične bodice, ki so 
bile nekoč zelo aktualne, v ce
loti pa svoje aktualnosti niso 
izgubile niti z leti, saj zadeva
jo človekove lastnosti in nje
govo lastno zaverovanost va
se... popuščanje pred vsem, 
kar je tuje ... itd.

Igra in režija sta standard
ni. Boris Kralj v naslovni vlo
gi ni pokazal kaj peč, kot smo 
pri njem vajeni, isto velja tu
di za režijo.

Je pa dobro, da na ljubljan
ski radijski postaji obnovijo 
tudi tekšte izza petdesetih let, 
kajti začuda sodobno zazveni 
na trenutke ta dramatizirana 
novela F. N. Dostojevskega.

J. G.
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Še enkrat 
Hunwhrey 
Bo Rart

AMERIŠKI FILM 
»SABRINA«

Film so posneli že pred leti 
po prav tako naslovljeni ko
mediji Samuela Taglorja in 
je pomemben predvsem po 
igralski trojici: pokojnem
Humphregu Bogartu, Willia- 
mii Holdnu in Audrey Hep
burn. Skladje individualnega 
igralskega koncepta sleherne
ga med njimi daje delu zna
čilno vrednost in ga uvršča 
med zanimivejše filmske stva
ritve. Zal pa je vsebinska 
predloga preveč naivno kon
vencionalna, da bi lahko dala 
osnovo za solidnejšo celoto. 
Tako nam ne preostane 'dru
gega, kakor da potrpežljivo

sledimo razvoju dejanja, v ka. 
terega ospredju je mlada in 
nadvse prikupna šoferjeva 
hčerka Sabrina in njene velike 
in nedosegljive sanje o lju
bezni do milijonarjevega sina. 
V scenariju je nanizano pre
cej drobnih, komičnih detaj
lov, v katerih skuša avtor do 
neke mere osmešiti konvecio- 
nalne odnose med bogatimi in 
revnimi, a žal ostane vse v 
mejah naivne hudomušnosti, 
brez temeljitih in oštrih kon
fliktov. Drobceno dekletce 
mora preromati dokajšnjo pot 
ih prebroditi številne preiz
kušnje od poskusa samomora,

do kuharskega tečaja v Parizu, 
kjer postane končno »dama«, 
kakršna je primerna za mili
jonarjevo hišo. To je vse in če 
v filmu ne bi sodelovali že 
ofnenjeni priznani filmski ju
naki, bi žalostno končal ver
jetno že v ameriških kinema
tografih. Tako pa še enkrat 
lahko obučudujemo preudarno 
in doživeto igro in zrelo igral
sko rutino Humphrega Bogar- 
ta, vihravega in zaletavega 
Williama Holdna in otroško 
ljubka Audreg Hepburn, ki ji 
je to bila ena izmed prvih 
vlog.

IVICA BOZOVIČAR
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Nedeljsko 
' dopoldne 

v filharmoniji

RTV LJUBLJANA 
III. KOMORNA 
MATINEJA

Verjetno je danes pri nas 
najtežje napolniti koncertno 
dvorano, kadar nastopajo ko
morni ansambli. Tega so se 
pri sestavljanju programa za 
komorno matinejo zavedali. 
V sporedu zato nismo našli 
medsebojne povezanosti in na
črtnosti, najtehtnejših del iz 
zakladnice preteklosti, izčrpa
nega prikaza opusa določene 
dobe, dežele, avtorja. Nedelj
ska matineja naj bi bila zani
miva že v pestrosti sporeda in 
raznorodnosti izvajalskih za
sedb.

Poslušali smo solistične 
skladbe za harfo (Srebotnjak: 
Preludij, Respighi-Gr and jang: 
Siciliana, Toumier: Ples za
morčkov), violinistka Orga 
Skalarjeva je s spremljavo 
klavirja izvedla Sukovi sklad

bi »Un poco triste« in »Bur- 
lesca« in Saint-Saensovo »In- 
trodukcijo in rondo capriccio- 
s®«, ki je verjetno ena najpo
pularnejših virtuoznih skladb 
iz violinske literature. Največ 
življenja je vnesla izvedba pe
tih samospevov Marjana Li
povška iz cikla »Sončece sij«.' 
Osnovno razpoloženje prepro
stega besedila — spomladan
ska sprostitev narave in ljudi, 
vedro pričakovanje in nabira
nje moči za novo delo, — je 
vplivalo tudi na glasbo, ki je 
s svojimi mehkimi in svežimi 
melodičnimi linijami besedila 
izvrstno ujela in podkrepila v 
prepričljivosti. Pihalni kvin
tet RTV je zaigral dva tri- 
stavčna pihalna kvinteta Ros
sinija in Otsa. Galantna vedri
na in duhovitost Rossinijevega

stavka se je prav dobro uje
mala s prešernostjo glasbe so
dobnega skladatelja Otsa.

Uspelemu nastopu harfistke 
Stefice Žužek je sledila Olga 
Skalarjeva s polnim, koncer- 
tantnim tonom. Spremljal jo 
je Andrej Jarc. Pri samospe
vih je izstopila široka moč 
glasu in zgledna izdelava me
lodičnih delov sopranistke Zla
te Ognjanovičeve, ki si bolj
šega spremljevalca, kot je bil 
skladatelj Marjan Lipovšek, ni 
mogla želeti. Pred kratkim 
ustanovljeni pihalni kvintet 
RTV sestavljajo sposobni 
glasbeniki, ki se pa v kratkem 
času seveda še niso mogli po
vsem ujeti in izdelati enovi
tost ansambelskega zvoka.

P. K.

papirju, klubi le medli pojmi, Delavska 
univerza stara komaj leto dni, se ukvar
ja izključno z družbeno ekonomsko 
vzgojo. Pevski zbori, dramske družine, 
sploh vsa društva in skupine, športne 
ali kulturne, ki so pred leti še živele, 
spijo mirno spanje. Tako se pač zgo
di, da nekdo (sploh mi niso mogli po
vedati kdo, pa najbrž Svoboda), sprej
me ponudbo za gostovanje nekega tuje
ga amaterskega ansambla, nastop pa je 
potem pravi polom.

Poleg tega je v Ilirski Bistrici vpra
šanje financ mnogo bolj rožnato, kot bi 
si to lahko mislili, saj sami trdijo, da 
imajo za kulturne namene v občinskem 
proračunu vsoto, ki je v republiškem 
merilu nadpovprečna.

Ljudje so nezadovoljni. Mladina, 
šolska in delavska, ki jo je veliko, se 
nima v prostem času kam dati. Morda 
v kavarno, kvartat. Ali v kino, kjer 
predvajajo filme brez programske poli
tike in premisleka — pač vrtijo filme 
in pobirajo denar.

*nv v tako stanje in vzdušje pade kot 
razrešitev ideja o kulturnem centru. 
Kje je zrasla, je težko reči. Videti je, 
da na mnogih koncih povsem istočasno, 
pri političnih organizacijah, kulturnih 
društvih in ustanovah, v delovnih ko
lektivih in njihovih samoupravnih vod
stvih. Končno spodbudo pa je dala So
cialistična zveza, ki je na seji svojega 
izvršnega odbora sprožila vprašanje 
kulture, prosvete in športa v občini in 
predlagala, da se prouči dejansko sta
nje in na podlagi le-tega čimprej nekaj 
ukrene.

In padla sem prav med raziskave, 
prve ukrepe in že rezultate.

Kulturni center so si zamislili v Ilir
ski-Bistrici kot koordinacijsko telo med 
vsemi kulturnimi društvi, ustanovsmi 
in organizacijami. Pravzaprav danes že 
obstoja, praktično namreč, ne pa še na 
papirju, saj še ni povsem jasno, ali naj 
bo Občinski svet Svobod in prosvetnih 
društev obenem tudi upravni organ 
kulturnega centra ali naj bo ta povsem 
ločen od vseh organizacij in društev, 
torej neko samostojno samoupravno te
lo. Zaenkrat so si edini v Ilirski Bistrici 
samo glede financiranja kulturne dejav
nosti.

Odločili so se namreč, da bodo osno
vali skupen sklad za kulturo v občini, 
ki bi ga upravljal kulturni svet. Vanj 
bi se stekala sredstva iz občinskega pro
računa občine (ki ima mnogo posluha za 
oživljeno kulturno delo) in denar pod
jetij, ki so vsa obljubila prispevati, ali 
denar ali pa prevzeti patronat nad neko 
skupino in ansamblom. Prvotna zami
sel, da bi podjetja dajala 2 % od ust
varjenih dohodkov v sklad kulturnega 
centra se, kot kaže, ne bo mogla uve- 
ljaviti, ker za to ni zakonske osnove, 
iz čistega dohodka pa kolektivi tega 
niso pripravljeni dati, ker bi bila ta 
sredstva obdavčena. Tovarna »Kik«( je 
že prevrela patronat nad oživljeno 
godbo na pihala, tovarna »Topol« pev
ski zbor.

Način finansiranja bi potekal na- 
r mensko. Zato pravkar izdelujejo na De

lavski univerzi, v Svobodah, v knjižni
ci... programe, ki jih bodo predložili 
v diskusijo občanom, političnim orga
nizacijam in podjetjem.

Vključitev v kulturni center je pro
stovoljna in vendarle že skoraj ni ni
kogar, ki bi se mu ne bil pridružil. Prav 
predstavniki posameznih društev in 
ustanov se zanj trenutno najbolj za
vzemajo.

Najbolj razvesljiva je atmosfera V 
Ilirski Bistrici sami. Kamorkoli sem se 
napotila, od Socialistične zveze pa do 
Delavske univerze, povsod so bili ljudje 
v polnem ognju: telefonski razgovori, 
sestanki, posvetovanja, obiski, tekanje 
— in navdušeno naštevanje prvih re
zultatov.

Na veliko jezo gostincev so dosegli, 
da se zapre kavarna, ki s skromnim 
obratom ni upravičevala svojega obsto
ja in ki ji druga, boljša, močno konku
rira in krije zahteve občanov. V tej ka
varni bodo zdaj uredili klubske prosto
re s časopisi, revijami, s televizorjem', 
ki ga bo podarila Zveza borcev (!), S 
prodajo brezalkoholnih pijač in jedače. 
Kinematografsko podjetje, ki se je do
slej vselej upiralo odstopiti dvorano 
neki kulturni prireditvi, je v hipu, ko se 
je pojavila ideja o kulturnem centru, 
postala zelo velikodušna. Problemov 1 
dvorano baje ni več, podjetje je celo 
pripravljeno za razgovor o svojem film
skem programu, Svoboda pa bo skušala 
na podlagi tega programa uvesti film
sko vzgojo. Delavska univerza se bo v 
prihodnje preselila iz svojih miniatur
nih prostorov v »Dom družbenih orga
nizacij«, ki bi naj sploh postal središče 
kulturnega centra. Prav tako se bo se
lila tja knjižnica, ki "ji je tovarna fur
nirja brezplačno naredila nove police, 
občina pa ji je omogočila nastavitev 
stalnih uslužbencev. Pevski zbor starej
ših moških občanov že redno vadi. Pri
čele so se prijavljati tudi ženske in mla
dinci. Jazz orkester je že majhen po
jem. Sploh že pripravljajo v Ilirski Bi
strici glasbeni program, s katerim na
meravajo obiskati traso avto ceste ^ 
Makedoniji.

Ljudska tehnika bo v roku eneg5 
meseca imela svojo oddajno postajo * 
dometom 25 km. Uvedli bodo nekaj' 
urni redni program, obveščali občane” 
aktualnih dogodkih in odpirali vrata d*>' 
mači kulturni dejavnosti.

Torej, kulturni center v Ilirski Bi
strici (morda bo dobil še kakšen druga
čen naziv), pričenja živeti. Začetni ko
raki so doneči, obetajoči, a prav tako so 
nevarnosti za njegovo nadaljnjo uspešno 
pot velike. Zato bomo lahko kritično 
spregovorili o njem šele čez čas. Tre
nutno je pač še vse preveč žarečega 
ognja ki, razumljivo, mami, prav tako 
pa lahko tudi vara. Vem pa, da na$ 
Ilirskobistričani lahko presenetijo. Za
kaj bi Primorci pač. tudi danes ne 
mogli nadaljevati svoje uspešne kul' 
turno-politične tradicije izpred vojne’- : 

ALA PECE

MNENJA I N STALIŠČA
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Ne vem Koliko delegatov na plenu
mu Združenja jugoslovanskih dram
skih delavcev (v Ljubljani 17. in 18. 
marca) se je oprijelo predvsem misli 
izrečene v diskusiji, da je napočil zdaj 
»naš gledališki trenutek, ko se mo
ramo za hip ustaviti, da bi videli, do 
kam smo prišli v razvoju gledališke 
kulture, kje smo, kdo smo in kaj hoče
mo.« Vsekakor globlje misli so odkri
vali vsi oni, ki so opozarjali, da je ta 
trenutek potreben predvsem zaradi spo
znanja, da razvoj družbenih procesov 
terja tudi od gledaliških delavcev tra
jen,^ torej stalen in aktiven odnos do 
družbenega dogajanja, kot tudi pred
vsem do problemov kulture, zlasti gle
dališč. Predvsem pa, da se organizirajo 
gledališčniki kot kulturni in javni druž
beni delavci tako, da bodo lahko stalno, 
argumentirano, konkretno in ustvarjal
no posegali v te procese. Kajti, če sta 
kultura . in umetnost eden izmed zelo 
močnih izrazov zavesti, ki delujejo na 
razvoj družbe, potem morajo zlasti sub
jektivne sile imeti na to zavest svoj 
vpliv.

Čeprav je bilo na plenumu gbvora 
o številnih gledaliških problemih, zlasti 
o odnosu med gledališčem in družbo, 
samoupravljanju v gledališčih in dru
gem, je najbolj dominantno mesto tako 
v referatu generalnega sekretarja Jože 
Rutica, kot tehtni razpravi, dobil pro
blem: Repertoarna politika.

Naj si sposodim prispodobo. Ob buj
ni rasti vseh cvetov v naši kulturi, bi 
morali znati iztrebiti predvsem ves ple
vel, ki te'cvetove duši. A plevel iztrgati 
s koreninami, da nam ne bi zopet po
gnal. Paziti, da nam kdo ne bi odtrgal 
cvet, ker bi ga v svojem neznanju za
menjal s plevelom.

Poiskati torej »korenine« — vzrc 
nekaterim idejno tujim pojavom v < 
našnji gledališki repertoarni politiki, 
je bila vsekakor osrednja tema razi 
vora in dogovora gledališčnikov 
omenjenem plenumu.

Za gledališke delavce je sicer 
stalni neposredni stik s publiko'tisti * 
ganski regulator, ki zelo hitro pok' 
odmev njihovih odrskih stvaritev v jl 
nosti. V' tem, pogledu imajo gotovo 2 
dališki delavci neko prednost pred di 
Simi umetniki, saj jih je prav to v f 
kem smislu tudi v preteklosti dokaj c 
varovalo pred kakšnimi večiimi ideji 
mi deformacijami v gledališkem rep* 
toarju. Prav tako je gledališka deja 
nost kolektivna umetniška stvaritev, 
katere procesu nastajanja ljudje ta 
ali drugače sodelujejo tudi pri rep* 
toarni politiki. A vendar danes gleč 
uški delavci ugotavljajo, da v razrr.a 
svobodnega umetniškega ustvarjanja 1 
so ostali niti oni povsem neokuženi 
idejno tujih vplivov. Prav polna svob 
da ustvarjanja omogoča in pogoja 
take pojave, ki pa so se lahko afirh 
rali in se bodo tudi še v bodoče, če S* 
dališki delavci, kritiki in publika 
stalnem medsebojnem kontaktu ne bo* 
teh^ pojavov analizirali, jim poisk* 
družbenih vzrokov. Poudarek ie bil 1 
stalnem kontaktu vseh treh čini teli« 
ki lahko vplivajo medsebojno na izob’ 
kovanje jasne repertoarne politike: g)1 
daliških delavcev oziroma dramskih P1 
cev — kritike — publike. Kajti »b°!' 
zen« lahko nosi v sebi kdorkoli 
teh treh.

Zlasti nekatere male scene, kom°rr 
gledališča, so v repertoar včasih vklP 
cevala odrske stvaritve dokaj nekriti* 
no. V upravičeni težnji po raznoliko5

J



(Nadaljevanje s 1. strani)
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le„a anja kulturnega življenja. Vis a vis 
obstajajo trditve drugih, ki pravijo, 

sko 6 l^ru^*3eno upravljanje že avtomat- 
jz °dPravilo birokratizem, čeprav vemo 
^ da pojave birokratizma še da- 
Un ^raV tako lahko srečujemo v samo- 
pr avnih organih. Ali, pod firmo »boja za 
sv •• kukuro<< se nam javljajo razni »pro-

ltelji«, ki hi radi z »dušebrižništvom« 
branil*del 1 neke »prave kulturne potrebe^ 
ltv°Vnih ljudi. Nekatera kulturna dru- 
»D Pa tud' nekatere ustanove bi hotele
h , V2eti<< nekak »patronat« nad kulturo 
ueiavCpv v°sir V V vsem tem leže nevarnosti za 
dih 0tna®enie kulturnega življenja delov- 

' njih predvsem pa za zmanjševanje 
°vega vpliva na kulturne procese. Ne- 

^hiosti birokratizma. Ni rešitve v tem, je 
2ado t0Var*a k>eleon. da bi delavce morali 
te v°*jevati z neko »posebno« kulturo, 

več v širši splošno družbeni pomoči

S plenuma CS ZSJ o materialnih in družbenih pogojih kulturnega razvoja

in opori kulturnim ustanovam, v razvija
nju stabilnejših materialnih pogojev za 
razvoj kulture, v trdnejšem sodelovanju 
družbe z vsemi nosilci kulturnega življe
nja, ki so že v preteklosti dali številne 
čudovite rezultate svoje ustvarjalnosti, na
darjenosti, svojih človeških vrednot.

Razprava na plenumu je bila raznolika.
Govorniki so poudarjali, da bi morali 

v bodoče mnogo bolj analitično spremlja
ti, kako se načela nhše kulturne politike ■ 
v praksi manifestirajo, oziroma poiskati 
vzroke pojavom, ki se zoperstavljajo na
šim naporom za razvoj socialističnih od-

llla *n zbranost Foto Milan Šparovec

nosov. Doslej smo naše trditve mnogokrat 
gradili na dokaj improviziranih ugotovit
vah o stanju in kulturnih potrebah, saj 
za to tudi nimamo razvitih strokovnih 
služb. Predvsem pa bi ljudje morali imeti 
več možnosti, da sami svoje potrebe izra
zijo. Analize vlaganja sredstev v kulturo 
bi nam morale n. pr. pokazati ne samo, 
koliko smo vseh sredstev v določenih ob
dobjih vlagali v kulturno dejavnost, tem
več tudi kaj smo favorizirali in ali je bilo 
to v skladu z našo kulturno politiko, ali 
pa je bilo le izraz spontanosti ali stihije. 
Perspektivnih načrtov kulturnega razvoja, 
ki so nam zelo potrebni, brez takih analiz 
ne bomo mogli niti programsko niti ma
terialno utrditi.

Mnogi so opozarjali na to, da se pro- 
računsko-administrativno financiranje kul
ture še vse prepočasi umika namenskemu 
financiranju kulturne dejavnosti. Marsikje 
so ustanovili sklad za kulturo, a s tem le 
spremenili naziv »proračun« v »sklad«, na
mesto da bi spremenili način dodeljeva
nja sredstev. Zato se skladi marsikje »niso 
obnesli«, so jih že ukinili. Nekateri sma
trajo, da bi bilo potrebno priporočilo re
publiških organov komunam, kako naj bi 
v skladu zbirali sredstva. Kot pri nas v 
Sloveniji so namreč tudi drugod marsikje 
ob ustanovitvi sklada odtegnili kulturi 
sredstva iz občinskih proračunov in tako 
so skladi ostali »prazni«. Kot izkušnja iz 
Srbije nam lahko služi primer, da več 
ustanoviteljev, več občin in več gospodar
skih organizacij materialno skrbi za neko 
kulturno ustanovo. S tem so uspeli rešiti 
problem sofinanciranja, toda ugotavljajo, 
da se ob tem še v ničemer ni uveljavila 
skrb soustanoviteljev za programsko 
orientacijo ustanove, katere ustanovitelji 
so. Drugi so zopet poudarjali potrebo po 
večji javnosti razdeljevanja sredstev skla
dov za kulturo, saj so dokazovali, da sku
pina ljudi, ki v zaprtem krogu sveta za 
kulturo ali upravnega odbora sklada za 
kulturo »plete« sama kulturno politiko in 
deli sicer namensko sredstva za kulturne 
programe, še vedno lahko samovoljno fa
vorizira nek program ali neko kulturno 
dejavnost. Ustvariti bi morali take pogoje 
in odnose, da bi vse subjektivne sile sin- 
hromo sodelovale pri formiranju kulturne 
politike, predvsem pa, da ta kulturna po
litika ne bo odtujena delovnim ljudem, 
temveč da bodo v njej soudeleženi in so- 
ustvarjalni. Javno presojo neke kulturne 
politike pa dostikrat zanemarjamo celo 
tam, kjer smo si to pravico pred leti še 
z zakonom zagotovili. Tako so n. pr. za- 
ložbd dolžne predložiti svoje založniške 
programe, marsikje pa družbeni organ, ki 
je za to pristojen, predhodno te možnosti 
sodelovanja v neki določeni kulturni po
litiki ni izkoristil.

Mnogi so. zagovarjali stališče, da bi 
morali v razvijanju posameznih kulturnih 
dejavnosti dati prednost zlasti tisti dejav
nosti, ki ima množično zaledje »kdnsu- 
mentov«: radio, televizija, kinofikacija.
V Jugoslaviji še vedno ca. 11 milijonov 
ljudi ne more gledati filmov, zato bi raz
voju kinofikacije morali posvetiti vso skrb. 
Ali drug primer: med področji estetske 
vzgoje ima gotovo neko prioriteto pri pro
izvajalcih industrijska estetika, saj je tu 
tudi naš ekonomski interes. Vendar repu
bliška društva likovnikov uporabne umet
nosti v tem pogledu niso doslej dala mno
go iniciative.

Porast osebnega in družbenega stan
darda, so navajali nekateri, v praktičnem 
življenju dokazuje, da že vpliva na večjo 
odmero sredstev za kulturo tako pri po
sameznikih kot pri delovnih kolektivih. 
Toda žal kulturne ustanove še premalo 
upoštevajo nujnost postopnosti kulturnih 
programov za pridobivanje nove publike, 
oziroma se še preveč zapirajo v klasični 
okvir svoje dejavnosti, čeprav bi n. pr. 
razni razgovori s publiko lahko mnogo 
doprinesli k boljšemu razumevanju, po
glabljanju kulturnega interesa, k boljše
mu sprejemanju njihovih lastnih kultur
nih predstav. Vis a vis svobodne umetni
ške ustvarjalnosti bi morali razvijati tudi 
svobodno človekovo osebnost — tudi v 
pogledu njegovega osposabljanja za pre
sojo kulturnih vrednot, za aktiven odnos 
do idejne vrednosti teh stvaritev. Seveda 
so za to potrebni resnejši in tehtnejši 
napori v pogledu njegove estetsko-huma- 
nistične vzgoje.

V zve ji z nekaterimi idejno tujimi po
javi v naši kulturi, ki so se razvili pod 
vplivom monopolističnih in birokratskih 
teženj v vodenju kulturne politike, pod 
vplivom »nekritičnega uvoza« (problem 
odtujitve človeka, brezizhodnosti družbe 
in še kaj, kar so nekateri proglašali za 
avantgardizem), so posamezniki obsodili 
špekulativnost vseh tistih »političnih mač
kov, ki v vsakem trenutku padejo na zad
nje noge«, pa naj padejo v tako ali dru
gačno situacijo. Za te ljudi je važen pred-, 
vsem materialni moment, zato se znajo 
vedno pravočasno prilagoditi.

Zelo odločno se bo tudi treba zavzeti 
za to, da ob tem, ko moramo izoblikovati 
neko jasnejšo kulturno politiko glede iz
dajanja zabavne literature, ne bomo to 
literarno zvrst v celoti že vnaprej diskva
lificirali, kajti dobra zabavna literatura 
nam je potrebna, morda jo bomo morali 
nekje celo favorizirati. Toda odločno bi 
morala družba intervenirati tam, kjer je 
evidentno, da gre za zabavno literaturo, 
ki je popolnoma defektna glede na svojo 
vsebino. Na srbohrvaškem jezikovnem 
področju izhaja v šestih založbah 14 knjiž

nic zabavne literature z letno 202 zvezkoma 
oz. 17,697.000 izvodi. To še ne pove niče
sar. Toda dejstvo je, da imajo iste založ
be dobre založniške programe za ostalo 
literaturo, ki jih pretresajo recenzijske 
skupine, žirije, založniški sveti itd., za vso 
zabavno literaturo pa vse to ne velja in 
je skrb zanjo prepuščena poedincu ali 
majhni skupini ljudi. Zlasti ne bi smeli 
dopuščati, da bi izdajali škodljivo zabav
no literaturo zato, da bi s tem subvencio
nirali dobro knjigo. Če je resnično komer
cializacija zamenjala pojem ekonomskega 
principa v založništvu, potem se je treba 
odločno zavzemati za to, da sicer uveljav
ljamo ekonomski princip, a poleg njega 
tudi družbeni interes, zlasti v pogledu 
razvijanja moralnih in etičnih norm. Ali 
pa gre pri tem le za to, da je »zatajila« 
družbena in kulturna zavest posamezni
kov, ali za kak drug vzrok, to bo vse
kakor treba še odkrivati. Tehnična, orga
nizacijska in kadrovska zaostalost naše 
grafične industrije je vsekakor eden iz
med vzrokov, da je naša knjiga še zelo 
draga. O tem bo treba govoriti!

čeprav je bila v uvodnem referatu zelo 
poudarjena večja demokratičnost v ureja
nju problemov kulture, pa se je razprava 
manj ustavljala ob problemu samouprav
ljanja kulturnega življenja v teritorialno- 
poliličnih skupnostih kot tudi kulturnih 
ustanovah, čeprav je to gotovo naj sigur
ne j še sredstvo oz. metoda, da se kultura 
ne odtuji tistim, ki jim je namenjena. Po 
dveletnih prizadevanjih sindikata, da bi 
se razvilo samoupravljanje tudi na tem 
področju družbene dejavnosti, ni prišlo še 
do večje družbene sinhronizacije v tem 
pogledu. Zlasti je neupravičeno skliceva
nje na »negotovost«, češ, dokler ne bo 
»družba določila« kako bo financirala kul
turno dejavnost, je težko karkoli začeti 
v kolektivih. Ta »odločitev« je lahko le 
skupni dogovor tako tistih, ki ustvarjajo 
kot onih, ki »trošijo« kulturne programe. 
Tudi notranja delitev v kulturnih ustano
vah po merilih kvalitete ustvarjalnega de
la si le počasi utira pot. Mnogi se izgovar
jajo na to, da morajo najprej videti neke 
izkušnje. In vendar so že v preteklosti 
obstajala dokaj jasna merila, po katerih 
so vodilni ljudje ustanov razporejali člane 
kulturnih kolektivov po njihovih kvalite
tah, sposobnostih, širini ustvarjalnega de
la itd. na delovna mesta, danes pa trde, 
da meril za delo v kulturi ni mogoče 
najti.

Sindikat kot eden izmed močnih čini- 
teljev v razreševanju te problematike na 
drugih področjih bi se moral v bodoče 
mnogo bolj angažirati tudi na področju 
samoupravljanja kulture. Tako Zveza sin
dikatov kot sindikalne organizacije kul
turnih delavcev.

GAŠPERŠIČ SONJA

kot ‘Ik* dejavnosti, tako uprizoritveni 
lotit, ?6rt°arni, so se namreč v zadnjih 
Severi„l mali odri pri nas zelo razširili. 
rih s a. mnogokrat ni bilo pri teh od- 
ztiačai ca.sne solidne analize njihovega 
ko SoJa m fiziognomije repertoarja. Ta
tič^ 5°?atnezniki, ki so odhajali v raz- 
ha to r,HZele’ zlasti na zahod, prinašali 
dela toi-re mn°g°krat nam tuja odrska 
»ali ’s t ko P° oblici kot vsebini in vna- 
klik0 Jf?. zmedo med maloštevilno pu- 
Sardizrn lk 0drov. Pod etiketo avant- 
dela ''oa so prinašali k nam odrska 

Zveta s filozofij® resignacije, 
'ne brezperspektivnosti. Tekste, v

Gledališki delavci danes ugotavljajo, 
da so na to nekritičnost avtomatskega 
prenašanja odrskih tekstov že v pretek
losti mnogi opozarjali, a dokaj ne
uspešno. Tudi mnogi naši domači av
torji so se včasih »inficirali« s to tujo, 
nam resnično tujo dramsko literaturo. 
Na primer: če je nekje na zapadu po
trebno, da avtor zelo megleno, skozi 
vrstice odkriva neko družbeno zlo, ker 
drugače ne more in ne sme, ali je res 
potrebno, da se take metode poslužujejo 
naši avtorji, kadar spregovore o našem 
času, našem človeku, našem problemu. 
Mar je to potrebno v našem demokra

mom skrivali svoj netalent, svojo ne- 
ustvarjalnost, njih pa proglašali za pri
mitivce. Danes so se preorientirali in 
mnogi teh govore že drugače. Neprin- 
cipialnost stališč tudi sicer gledališkim 
delavcem ni bila .vedno v čast. V doma
či hiši so nekateri odklanjali vlogo ozi
roma delo, češ da jim ni dostojno, za 
vsebino in umetniško vrednost vloge ali 
dela pri televiziji, radiu ali filmu pa 
največkrat niso bili preveč občutljivi.

Stalna oziroma trajna skrb gledali
ških delavcev za umetniško in idejno 
vrednost repertoarja, seveda ne pome
ni, da je treba s tem zapreti vrata vse

nem ključu, ki največkrat ni bil v skladu 
z merili kvalitete. Tehtna je tudi ugo
tovitev, že večkrat izrečena misel, da ni 
gledališča brez nacionalne drame. Pa 
vendar nekatera gledališča toliko da 
sploh skoraj niso več igrala dramskih 
tekstov domačih avtorjev, celo ne kla
sikov. Zato so izgubila svojo pravo fizio
gnomijo. Tu bo potrebno večje sodelo
vanje z dramskimi pisci, ki naj bi po
stali prva vez v integraciji jugoslovan- 
ske_ gledališke kulture. Zato so pred
lagali, naj bi s publiciranjem omogočili 
v jugoslovanskem merilu zasledovati 
gledališčem vso vrednejšo novo dram

»GLEDALIŠKI TRENUTEK« 
ZARADI TRAJNIH NALOG

katerih
bjihovj ae °drski junaki, oz. preko nji 
bečemu r10vni očetje formalno upira; 
fbužben-u ar '*e objektivno zasidrano 
*b-aja la razmerah na zahodu, a c 
bsprej pregledajo, kje je pot, ki vo 
tajo j omveč le resignirano ugotai 
?ritner. j® naibolje umreti. Ali dri 
J? dežel ?°samezniki, ki so se vrača 

ab ekstro z®bodu, so se navduševa 
hskSkih del Yagaatnostjo uprizarjan, 
tah> ker ml.?? ^.®teh. gostiščih ali sc 
zt,B°blika nuinkn+ieno spregfedali, da 
S Zne skunm1, v katero silijo pos;

Seved? P° SVetu konkretne ra: 
tptJbolj nekrit-/0 1X1 vsem tem tuje 

skuŽne T posegale manj kval 
naši venit- ^ je tudi res, c 

Vsehi ograj °dri od tega niso b;

tičnem sistemu? Mnogi tudi niso razu
meli, da marsikatero delo, napisano za 
mali oder, predstavlja v neki deželi na 
zahodu za avtorja bolj politično afirma
cijo političnih stališč, saj mu to mali 
oder omogoča, ker terja le skromne 
uprizoritvene pogoje. Ali pa so prav to 
razumeli in to tudi izkoristili. Ob praz
nih dvoranah so dostikrat razvijali celo 
svoje teorije o tem, da gledališka umet
nost vedno publike niti ne potrebuje. 
Važno je, da se avtor izpove pred druž
bo. Pred kakšno imaginarno družbo? 
Tako so seveda po navadi trdili potem, 
ko publika določene sredine ni sprejela 
njihovega repertoarnega akta.

Gledališki delavci so povedali, da so 
tudi v preteklosti marsikdaj in niarsikje 
opozarjali na te pojave, toda največkrat 
so jih prevpili tifcti, ki so za moderniz

mu novemu v svetu. Obratno. Aktualni 
in umetniško vredni teksti, ki nastajajo 
kjerkoli na svetu, tako na zahodu kot 
vzhodu, naj tudi v bodoče dopolnjujejo 
naš gledališki repertoar. Toda, doslej se 
je prevajal marsikak tekst dvomljive 
vrednosti, medtem ko so nekatera ve
lika nacionalna gledališča, pa tudi mali 
odri, uprizarjali zelo malo vrednih tek
stov drugih jugoslovanskih narodnosti 
oz. njihove dramske literature. Ne samo 
slovenske in makedonske, tudi avtorje 
iz srbohrvaškega jezikovnega področja 
iz drugih republik so mnogi zelo zane
marili. Integracija jugoslovanskega gle
dališkega življenja bi morala biti za
snovana na kriteriju kvalitete, prav ta
ko pa tudi reprezentance jugoslovan
skega gledališkega življenja v tujini, ne 
pa tako kot doslej na nekem nacional

sko literaturo. Danes imamo morda več 
skupnega kot kdajkoli v zgodovini, pa 
vendarle gledališča najmanj hodijo 
skupna pota.

Gledališki delavci so tudi zelo ostro 
spregovorili o gledališki kritiki, ki je 
pogosto nekvalificirana ali pa neprin- 
cipialna in niti dostikrat ne skriva več, 
da pripada tej ali drugi grupaciji. To 
je toliko nevarneje, ker pomeni ta po
jav dezinformacijo publike. Seveda, so 
imeli gledališki delavci tudi že doslej 
možnost, da se proti takim pojavom 
javno izrečejo v tisku. Te možnosti pa 
pogosto še niso izrabili. Trikotnik: gle
dališče—kritika—publika se nikoli zato 
ne bi smel pretrgati. »Pisati« predstavo 
ni mogoče brez publike, ki bi znala to 
predstavo »čitati«. Upoštevati je treba 
zato postopnost pri kulturnih progra

mih, stadij animiran j a, osvajanja nove 
gledališke publike. Če nas publika ne 
razume, je treba razvozlati vprašhnje, 
zskaj ne razume. Ob tem pa imajo gle
dališki delavci prav tako ddgovornost, 
da preganjajo gledališki kič kjerkoli se 
pojavlja, -oziroma kjerkoli bi v njego
vem jmenu radi izpodkopali vero v 
umetniško kvaliteto gledaliških progra
mov.

Poedinci so opozorili tudi na to, da 
danes nekateri najbolj odgovorni ljudje 
zagovarjajo mnenje, češ živo gledališče 
nam ni več potrebno, imamo televizijo. 
S televizijo je res treba računati. Toda" 
ob tem je treba tudi vedeti, da so tako 
film kot televizija ali radio službe, ki 
brez ljudi iz živih gledališč ne bi mogle 
obstajati. Obratno. Televizija in gleda
lišče imata zelo skupne probleme in 
tudi v marsičem skupne pojave glede 
repertoarne politike, o katerih je bilo 
govora.

Vsa ta stališča — to so le glavna sta
lišča glede repertoarne politike —, pra
vijo gledališki delavci, morajo postati 
trajno izhodišče za gledališko delo. Zato 
bo treba poskrbeti, da bodo v vse druž
bene organe prišli tudi gledališki de
lavci, ki naj bodo prvi odgovorni za 
obraz našega gledališča. Da se bo utrje
valo samoupravljanje, ki le počasi pro
dira kot metoda aktivnega sodelovanja 
gledaliških kolektivov pri formiranju 
umetniškega koncepta. In če danes ne
kateri že resignirano ugotavljajo, da so 
takšna njihova stališča, n. pr. v uprav
nem odboru, gledališkem svetu ali v 
svetu za kulturo, ostala osamljena in 
nisec prodrla, je tu treba računati na 
proces osveščanja, računati na vrsto or
ganizmov in organizacij, ki predstavlja
jo subjektivne sile, na katere se je 
treba nasloniti. Ne samo pododbori 
Združenja dramskih delavcev, tudi sin
dikalne organizacije ali skupščine ko
lektivov bi morale postati tribuna takih 
stališč. s. G.
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Na dnevnem redu: statuti

| • KOPER:

V večjih delovnih organizacijah
| priprave v polnem teku
§ 7 Je ie občinski sindikalni svet Koper analiziral,
e fca,co potekajo priprave za izdelavo statutov delovnih or- 
p ganizacij. Ugotovil je, da so začeli s pripravami že v vseh
1 vezjih delovnih organizacijah, in sicer kmetijski zadrugi,
m SZaumZcu, Imexu, Primorskem tisku, Lami, TKG Šmarju
1 Tomosu, PTT, Soči, Fructusu, lplasu in še v nekaterih 
H drugih. Lgotavljajo pa, da so s pripravami za izdelavo sta- 
p tutov nekoliko v zaostanku predvsem, v manjših delovnih 
m organizacijah in ustanovah. p

| • MARIBOR:

Teze za statut so že v razpravi
Na občinskem sindikalnem svetu Maribor Tabor ngo- 

g tavljajo, da so v 50 delovnih organizacijah že pričeli s
H pripravami za izdelavo statutov. V mariborski tekstilni
. tovarni, TVZ Boris Kidrič, v Tovarni dušika v Rušah in
E Cestnem podjetju Maribor pa so prve teze za statute de-
§§ lovnih organizacij že v razpravi. pm

| • KOPER:
| Pospešene razprave
g Občinski sindikalni svet idoper ugotavlja, da so v 15 
p delovnih organizacijah začeli pospešeno pripravljati teze
p za izdelavo statutov. Delavski sveti so že pred časom ime-
1 novali posebne strokovne komisije,'ki so začele proučevati
1 mterno zakonodajo. V nekaterih delovnih organizacijah
W gostinstvu m obrti, pa pričakujejo, da jim bo nudila pcS
p trebno pomoč tudi komisija občinskega sindikalnega sveta.

| • MTT MARIBOR:
Teze v razpravi

V Mariborski tekstilni tovarni so že sestavili teze za 
g osnutek statuta. Teze vsebujejo deset poglavij. Eno izmed 
p poglavij opozarja, kako obravnavati poslovno tajno delov- 
1 ne organizacije. Rečeno je, da velja razčleniti bistvo in po
ji jem poslovne tajne, dalje našteti, kaj vse sodi pod poslov- 
1 no tajno. V tem poglavju vaj bi bili našteti podatki, ki jih 
M lahko dajo določeni organi in predvidena naj bo tudi od- 
g govornost za kršitev poslovne tajne.

| • MARIBOR-TABOR:
V večjih delovnih organizacijah

že razpravljajo
Po podatkih občinskega sindikalnega sveta Maribor- 

H Tabor so v večini delovnih organizacij že začeli s pripra-
j§ vami za izdelavo tez oziroma osnutkov statutov. V de-
1 lovnih organizacijah: MTT, Tovarna železniških vozil 
m »Boris Kidrič«, Tovarni dušika v Rušah in Cestnem pod- 
1 jetju Maribor, pa so že pred časom pripravili teze za osnu- 
P tek statuta.

J • JESENIŠKA ŽELEZARNA:
Poziv na razpravo

Komisija, ki jo je imenoval centralni delavski svet je- 
1 seniške Železarne, je že pripravila teze za statut. Teze 
| vsebujejo 6 poglavij. Seveda so v tezah le naštete zadeve, 
m ha j bi jih. obravnaval statut. Komisija je pozvala vse
J člane kolektiva, da aktivno sodelujejo pri oblikovanju sta
ji tuta, ji posredujejo mnenje, predloge in pripombe, in sicer 
1 neposredno ali pa prek njihovega časopisa »Zelezar«.
| 6 RADGONA: J*

Največ predlogov m pripomb iz Radenc
V radenski občini so že zaključili z obravnavo občin- §

1 skega statuta. Statut je med drugim predvideval, naj bi 1
1 bilo na področju občine 12 krajevnih skupnosti. Občani pa 1
1 so predlagali, da bi imeli 19 krajevnih skupnosti. Največ 1
gj pripomb in predlogov so posredovali občani iz Radenc. 1
E Na tamkajšnjih zborih volivcev so menili, da osnutek ob- 1
j činskega statuta preveč podrobno predpisuje notranjo or- 1
1 ganizacijo podjetij. jj

| • TRBOVLJE: |
Seminar o izdelavi statutov

Občinski sindikalni svet in Delavska univerza v Tr- H 
1 bovljah sta pripravila prejšnji teden enodnevni seminar H
j za člane komisij za izdelavo statutov delovnih organizacij. B
g Na seminarju, ki ga je obiskalo 35 tovarišev, zlasti še iz |
g večjih gospodarskih organizacij, so ugotovili, da delo pri g
E izdelavi osnutkov statutov dobro napreduje predvsem v E
p večjih gospodarskih organizacijah. rk- 1

| ® HRASTNIK: §
| Tudi mladina bo imenovala komisije

Na ^zadnji občinski konferenci mladinske organizacije m 
g v Hraštriiku so med drugim tudi sklenili, naj vodstva ak- g
1 tivov ZNIS v posameznih gospodarskih organizacijah ime- m
g nujejo komisije, ki bodo■ usmerjale mladino pri razpravah 1
1 ih izdelavi osnutkov statutov delovnih organizacij. Na ta g
g način hočejo doseči v Hrastniku kar največje sodelovanje 1
g jnladine pri tem odgovornem delu. -k-
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• ZASAVJE:

ZAPISEK OB STOTEM 2ERJAVU LITOSTROJSKE KONSTRUKCIJE

Izdelek, ki je utrl pot v svet
V »montaži« Litostroja je za kratek čas zastalo 

delo. Delavci, strokovnjaki in povabljeni gostje so se 
zbrali ob stotem žerjavu škatlasto paraboličnega tipa; 
izdelku, ki ga je Litostroj osvojil pred šestimi leti in 
z njim ponesel ime jugoslovanske strojne industrije v 
svet. Ob tem delovnem slavju poslušamo besede pred
sednika delavskega sveta tovariša Vidmarja, direktor
ja tovariša Kogovška, šefa projektanta za dvigala 
inž. Kosa, ki govore o pomenu tega dogodka, o uve
ljavljanju naših konstruktorjev, o »litostrojskem ime
nu« na tujih tržiščih.

Ob njihovih besedah in po 
E pomenkih s strokovnjaki za
| strojegradnjo, ki so bili povab
il Ijeni na slovesnost, me je pre-
| Pričal odgovor direktorja Lito«
b stroja tovariša Ivana Kogov-
1 ška, ki ga je dal pred časom
g na to-le vprašanje novinarjev:
g »Bi lahko povedali, v čem in
g kako se Litostroj lahko pri-
S merja s podobnimi podjetji v
g svetu?«
g “Pri proizvodnji Dieslovih
g motorjev, ki jih izdelujemo po
E licenci danske tovarne Burmei-j 
g ster-WEIN, smo konkurenčni,
g Naredimo jih v istem roku in
g kvaliteti kot matična tovarna.
1 Mednarodni Lloydov register
1 jih prevzema ob istih pogojih
1 kot vse druge. V industrijski
m opremi, predvsem pri žerjavih,
g smo_ vsaj enakopravni, če ne
p boljši kot konkurenti na zabo
li du. To zato, ker so žerjavi ti-
b pično individualni izdelek, ■ ki
H zahteva dosti im dobre stro«
g kovnjake. Tak kader pri nas
g imamo. Z zadovoljstvom po-
1 vem, da so naši,ljudje razvili
E povsem samosvojo konstrukci
ji jo žerjavov, ki jo zdaj za te
m velikosti žerjavov, kot jih izde-
1 lujemo pri nas, posnemajo tudi
§ proizvajalci z daljšo tradicijo,
g Nekaj podobnega lahko povem
gj glede turbin, kjer tudi uspešno
g konkuriramo drugim proizva-
E jalcem ...«

To izjavo sem si priklical v 
jj spomin zato, ker ji v prvem
jj trenutku le nisem v celoti ver-
1 jel oziroma sem jo zabeležil 7,
g nekoliko nezaupanja. Zato, ker
1 se je pri nas že udomačilo, da
1 uspehe radi precenjujemo. No,
| direktor Kogovšek je bil še
g preveč spremen ...
jj Sele v tovarni, ob delovnem
g slavju, ob pomenkovanju z li-
1 tostrojskimi in drugimi stro-
jj kovnjaki, smo zvedeli za po-

| • STOL DUPLICA:

datke o vrednosti Iitostrojske- 
ga imena na tujih trgih. Lito- 
strojska konstrukcija žerjavov 
v škatlasto parabolični izvedbi 
je cenejša od žerjavov drugih 
proizvajalcev pa tudi nepri
merno lažja ob isti ali večji 
koristni nosilnosti. Zaradi tega 
so tudi gradbene konstrukcije 
lahko grajene v lažji konstruk
ciji, kar prispeva k nadalj
njim pocenitvam.

Za to trditev so tudi doka
za. Litostroj je uspel že s prvo 
ponudbo za 225-tonski žerjav 
za HC Panchet Hill v Indiji, 
kjer je ponudil za 26 % lažjo 
konstrukcijo kot drugi konku
renti. S tem je dobil prvo na
ročilo v vrednosti sto tisoč do
larjev. V naslednjih letih so se 
naročila kar kopičila, tako da 
se malone pri vseh velikih 
azijskih hidrocentralah pojav
lja tudi ime Litostroj. Med 
drugim je naša tovarna zgradi
la doslej največji žerjav v 
Aziji, 460-tonsiki žerjev za HC 
Bhakra Namgal.

S težkimi žerjavi je prodrl 
Litostroj tudi 'v Mehiko, kjer je 
dobil naročilo za 135-tonski žer
jev za HC El Novillo. Ob tej 
ponudbi je naša tovarna dobila 
nehoteno priznanje ameriških 
in drugih proizvajalcev. Na za
htevo drugih ponudnikov je 
namreč mehiški investitor ža 
daljšo dobo odložil licitacijo za 
oddajo tega naročila, da bi vsi 
ponudniki lahko preštudirali 
Litostrojski »dumping« in po 
njihovem mnenju tudi tehnično 
neuresničljivo ponudbo. Po 
večmesečnih proučevanjih pa 
so priznali, da ne gre za »dum- 
ping«, pač pa za docela origi
nalno konstrukcijo! Le-ta pa 
nudi tolikšne prihranke pri 
materialu in opremi, da st naša 
tovarna lahko privošči nižjo 
ceno kot konkurenca.

Sodelovanje poslovnih enot
Delovni kolektiv industrije 

pohištva »Stol« je eden izmed 
tistih kamniških kolektivov, ki 
so najdlje prišle s pripravami 
za izdelavo statuta. Delavski 
svet je že pred časom imenoval 
posebno komisijo, ki bo v orga
nizacijskem in vsebinskem smi
slu usmerjala priprave za izde
lavo statuta. Razen tega so 
osnovali tudi sedem delovnih 
skupin, ki podrobneje obdelu
jejo posamezne probleme. Tako 
bo posebna skupina proučila 
sistem samoupravljanja v ko
lektivu, druga spet sistem delit
ve dohodka, dalje vlogo druž- 
beno-političnih organizacij, od
nose kolektiva do komune itd. 
Za vsa ta področja delovne 
skupine že zbirajo gradivo. Pri 
tem se poslužujejo najrazličnej
ših oblik. Te dni so na primer 
dali vsem samoupravnim orga
nom v poslovnih enotah v raz
pravo del tez o vsebini statuta. 
Menijo, naj bi proizvajalci v 
poslovnih enotah povedali in

Kako se obrestuje »investicijski dinar«
V Zasavju ugotavljajo, da sc 

posamezne delovne organizacije 
opravljale obsežna investicijska 
dela, ne da bi poprej izdelale 
podrobnejše analize, o vsestran
ski ekonomski upravičenosti 
investicijskih vlaganj. Zato ni 
prav nič čudno, če doslej inve
sticije ne vplivajo bistveno na 
krepitev gospodarske moči, tako 
delovnih organizacij kot tudi 
komun.

To ugotovitev potrjujejo ne
kateri podatki iz družbenega 
načrta litijske občine. Iz njega 
je moč razbrati, da se je n. pr. 
lani povečal družbeni bruto do
hodek v industriji le za 1,6'“/o, 
čeprav je bilo v industrijske 
delovne organizacije investira
no skupno 128,577.000 dinarjev, 
oziroma kar 59,7 % vseh sred
stev, namenjenih za investicije.

Letošnji pokazatelji so še 
bolj zaskrbljujoči. Z družbenim

planom za leto 1963 je predvi
deno, da bodo v industrijske 
delovne organizacije investirali 
kar 496,415.000 dinarjev, oziro
ma 74,5 °/o vseh predvidenih 
investicijskih sredstev za go
spodarstvo.

Iz družbenega plana je tudi 
mogoče razbrati, da Se bo druž
beni bruto proizvod (izračunan 
po gospodarskih dejavnostih) 
zmanjšal v industriji v primer
javi z letom 1962 za 0,3 »/o (in 
sicer od doseženih 5,701.962.000 
din v I. 1962 na 5,685.100.000 
dinarjev v letu 1963); družbeni 
proizvod se bo predvidoma ob 
istih pokazateljih in ob isti 
primerjavi zmanjšal za 4% 
(oziroma od 1,944.951.000 di
narjev na 1,866.745.000 dinar
jev). Ob teh zmanjšanjih pa ra
čunajo na povečanje števila 
zaposlenih v letošnjem letu v 
industriji za 1,2 % oziroma od

O

1.544 na 1.563 zaposlenih. (Fi
nančni pokazatelji za leto 1962 
izhajajo iz fakturirane realiza
cije, za leto 1963 pa je upošte
vana vnovčena realizacija).

Litijski primer, in ta ni izje
ma, očitno kaže na vrsto slabo
sti pri dosedanjih investicijskih 
vlaganjih. Prav nemogoče si je 
predstavljati, da industrijske 
delovne organizacije ob znatnih 
vloženih investicijskih sredstvih 
ne bi mogle povečevati proiz
vodnje.

In vzroki?
Podobno kot družbeni plani 

posameznih delovnih organiza
cij so bile tudi investicije pre
malo proučene. Upravičenosti 
investicij ponavadi niso posve
čali dosti pozornosti na zase
danjih organov delavskega sa
moupravljanja. Te so posamez
niki večkrat zavajali g trdit

vami: »imamo toliko in toliko 
sredstev, če se odločimo za 
rekonstrukcijo dobimo še do
datno.« Do nedavnega si niti ni 
Dl <l težko zagotoviti potrebna 
sredstva, ob tem pa so marsikje 
zapostavili njihovo najbolj pra
vočasno in gospodarsko porabo 

}em so se mnogi ušteli, 
paradi tega je mogoče tudi ugo
tavljati, da obsežna investicij
ska vlaganja v mnogo manjši men - kot bi gicer llAko _
vp lvajo na večanje družbenega
<£«™aPr°,dukta in na krepitev gospodarske moči delovne or- 
ganizacije in komune.
, , ,° dolgo bo še vzdržno 
taKsno gospodarjenje, zlasti še, 
er ima v Zasavju precej go

spodarskih organizacij izdelane 
programe za nadaljnji razvoj, 
^a,zaradi Pomanjkanja lokal- 

h kreditnih sredstev ne mo
jo začeti z investicijami, -k-

Se z nečim si je Litostroj 
utrdil svoje »ime«. Na njego
vih izdelkih redkokdaj prihaja 
do okvar. Tuji kupci, katerim 
je Litostroj doslej prodajal, 
priznavajo, da so naše turbine, 
žerjavi, črpalke itd. med bolj
šimi izdelki te vrste. To prav 
tako pomeni razveseljivo pri
znanje kvaliteti naših izdelkov.

Stoti žerjav škatlasto para- 
bolične izvedbe, ob katerem so 
Litostrojčani pripravili slavje, 
sodi v vrsto manjših izvedb te

ga izdelka. Toda — bil je stoti 
in jubilejni. Zato sem se name
nil ob tej priložnosti, da nekaj 
več zapišem o kvaliteti izdel
kov te tovarne, o njeni konku
renčni sposobnosti in o njenih 
ljudeh: strokovnjakih, ki jih
konstruirajo, in delavcih v .pro
izvodnji, ki uresničujejo zamisl' 
s papirja tudi v praksi. Prav 
zdaj pa izdelujejo, razen dru
gega, kar 56 žerjavov v ome
njeni izvedbi...

-mG

dopolnili, kaj vse naj obrav
nava bodoči statut podjetja.

Na splošno pa v »Stolu« pri
pravljajo nov statut brez zale
tavanja. Menijo namreč, da je 
treba vse odnose res do potan
kosti proučiti, da ne bi kaj 
izpustili oziroma uzakonili kaj- 
takega, kar bi morda negativno 
vplivalo na proizvodnjo in 
odnose v kolektivu. Zlasti velik 
poudarek dajejo v »Stolu« na
daljnjemu razvoju in krepitvi 
delavskih svetov v poslovnih 
enotah. Dosedanje izkušnje ka- 
?ejo, da so z zmanjšanjem 
števila in uvedbo večjih poslov
nih enot, našli odgovarjajoče 
ekonomsko zaokrožene in za
ključene enote, v katerih lahko 
proizvajalci samostojne j e odlo
čajo in gospodarijo. Prav tej 
samostojnosti in hkrati odnosom 
posamezne poslovne enote do 
celotnega kolektiva bodo dali 
v statutu podjetja največ pozor
nosti. - _ij

PODJETJE »JAVOR«
LESNA INDUSTRIJA V PIVKI

sprejme sodelavce za naslednja prosta de
lovna mesta:

gradbenega inženirja 
ali gradbenega tehnika
s prakso za vodenje in nadzor gradbenih 
objektov

strojnega inženirja ali strojnega 
tehnika
Z daljšo prakso — energetika, za vodstvo 
in nadzor energetskih naprav

komercialista
za prodajo finalnih izdelkov na domačem 
ali tujem tržišču. Zaželena registracija za 
opravljanje zunanjetrgovinskih poslov
plonerja-ekonomista
analitika-ekonomista
več lesno industrijskih inženirjev 
in tehnikov
Zaželena praksa, lahko pa tudi začetniki. 
Nastop službe takoj ali po dogovoru. — 
Osebni dohodki po pravilniku o delitvi 
dohodkov. Samska stanovanja so zagotov
ljena takoj, družinska pa v mesecu maju, 
v novozgrajenem bloku v Pivki. — Pisme
ne ponudbe sprejema sekretariat podjetja 
do zasedbe delovnih mest.

Elektrifikacija kmetijstva rešuje pomanjkanje 
delovne sile. Nabava električnega motorja je 

najbolj smotrna naložba v gospodarstvu

as

ELK0 električni motor vas reši'takega 
težaškega dela

Novi ELK0 trofazili motor, tip T 112 M 4, 
5,5 KM, 1430 obr./min.

Ta motor .je prenosljiv in lahko služi za pogon več stro
jev na vsakem gospodarstvu od slamoreznice, žrmelj, cir- 
kularke, črpalke do mlatilnice itd. Zaradi kvalitetne iz
delave, lahke montaže, enostavnega posluževanja, pred
vsem pa zaradi primerne cene, se je naš ELKo’ motor 
uveljavil poleg zvenečih imen konkurenčnih podjetij na 
domačem tržišču v Evropi in v prekomorskih deželah.

Zahtevajte tudi vi ponudbe pri naših pred
stavništvih ali v tovarni

ELEKTROKOVINA
MARIBOR
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mo o vzdrževanju bazena. No
čem, da bi bil bazen zgrajen 
in ^a ga potem ne bi bilo moč 
uporabljati.«

OZKOST
**•••' — so rekli v 

Mariboru — ja, ja, to pa ne 
„ . ^Pfifoče. Da bi vam daZi 

koj naših igralcev? Ne.
vili1 Pa ne bomo napra-
rinh^0^0 to^šen odgovor so 

vili mladi igralci, odboj- 
asi iz Hoč, j(.j so se pre(j 
es®ci uvrstili v prvo zvez- 

fit .?• Zmagali so na kvali- 
^aaijah. Tekmovanje se bo 
va} Pričalo, liga je kvalitet- 

■ Zdaj pa so mladi Hočani 
avilno ugotovili, da je nji- 
va ekipa prešibka za tako 

tekmovanja. Radi bi 
bili p ojačanja. Ne iz ino-

■niVhrVa. in tucli iz drugih re- PUblik igralcev ne bodo uva- 
aI*. Ne. Radi bi dobili poja- 
ajDe iz bličnjega Maribora.

sosedov... Pa kaže, da 
tem ne bo nič.
Je že tako, da slabe last- 

°sti .ohranimo. Ena teh je

tildi cepljenje sil. Večkrat 
Ifs na rovaš Samega sebe. 
0zki smo.

^se to ponovno potrjuje 
omenjeni primer. Zdaj Hoča- 
nt Pravijo: če ne bomo dobili 
°krepitev, potlej je škoda de- 

0rja in časa, saj tako že 
Naprej vemo, da bomo zad- 

n?1 •.. Ne izsiljujejo, samo 
svare. Res pa je, da je vsa 
a samokritičnost tokrat na 

mestu. Ce je škoda denarja J1 časa, kar je gotovo tudi 
es, če Hočani že vnaprej ve- 
°» da bodo zadnji; potlej je 
bilko bolj škoda vse to za 
J°venski šport. Naše zastop- 
tv° v najelitnejših razredih 
y če tako pičlo... Zato je 

®s škoda, da že vnaprej ve
mo, da bo še tisto, kar je po 
Ječi ali nesreči prišlo v naj- 
Vlsje tekmovanje — zadnje.

Malo več resnosti in pre
sunljivosti in malo manj 
Jubaštva — vse to bi neka- 
edm in tudi celoti lahko 
esnično koristilo.

DVOMI
Prav vsi, od črnogledih pe- 

^ mistov pa tja do vedno do- 
zr° razpoloženih simpati- 
JrJev belega športa z ne- 
jjKšno negotovostjo pričaku- 

.1Tl0, kakšen bo izid velike 
eniške preizkušnje. Za en- 
at lahko samo sklepamo, 

nJJJ° Pr°gnoziramo in ugiba-

Trdn* so trenutno le dej- 
Je, da smo na temeljito 

DJfravo naših tekmovalcev 
fSjeli misliti malce pozno, 
p0je čele dober mesec in 
J i. Pred samim nastopom, 
J 3e> da si od naše številne 
_ talentirane mlade garde s 
(Jtovuim rekorderjem na 
Ppa !n mnogo obetajočim 
let-3em’ ki je pred tremi 
^1 zasedel v Planici osmo 

e.sto, precej obetamo, pre- 
Vp' pričakujemo. Prej pre- 

Pj kot pa premalo!
™°čemo se izkazati! 
Zasloveti hočemo ne samo 

Dnt.Ve^kih skakalnicah, am- 
cihi tu^ po veHkih skakal- 

]n zato se je preteklo 
sm eHe že več kot stotim 
Vo w.s.kim skakalnicam v Slo- 
sknu* Pridružila še plastična 
likalnica v Ljubljani in lo- 
sfe Srn°. se novega 150-metr- 
iijba giganta, ki bo po svo- 
Sv dimenzijah prekosil vse 

'S tekmece na svetu! 
rezano je, da vse to ,zmo- 
ifva°’id" imam° za t0 sred- ci p kajti komaj pred mese
čih i 3e za priprave na- 

SKaJcalcev, ko je šlo za to,

čL(i l .
Vožpn- Pečali Jemcu nekaj 
ne J °d Bleda do Ljublja- 
Kraiux so morali prihajati 
Ljuh,- ™ avtostop v 
čkodnaj°’ ®e rmm je zdelo 
tali« ' bi denar »proč me

da tnviimulce nerazumljivo, 
troiimtKlTn milijonom, ki jih 
ne za gradnjo skakalnic, 
doda.,,- xm° pa ne moremo 
Prinekaj sredstev za 

Sicer* tekmovalcev...? 
denar <Pa menim, da bi se 
da ® Pftččl, toda zdi se, 
Pričanj Avs* že Povsem pre
val .. ’ te bi se tudi obresto-

Sola je nova, stara komaj nekaj let in ena izmed onih, pri kateri je ostala telovadnica v drugem planu. Za pouk telesne vzgoje je na
voljo le hladen beton med učilnicami..,

IMPRESIJE IZ OSEMLETKE »BORISA KIDRIČA«

Telovadnica v drugem planu
• Se dandanes pozabljamo pri gradnji šol na telovadnice in se izgovarjamo, da je le-ta šele v drugem planu. In 
s tem menimo, da smo rešili problem... • Večji del osnovnih in srednjih šol ne izvaja učnega programa, ker za 
to nima pogojev... • Pomanjkanje telovadnic, igrišč in športnega orodja močno znižuje raven pouka, siromaši

ter zožuje program...

Suho je zadrdral zvonec. Ta- 
kp kot ne vem kolikokrat na 
dan. Mladi rod se je umiril, v 
zbornici so prijeli učitelji vsak 
svojo razrednico in se odpravili 
v učilnice. Prijetno, svetlo, so
dobno urejene. Pričel se je po
uk, tako kot vsak dan...

Na hodniku pa je ostal ne
kdo, ki na tej lepi, novi osem
letni ni imel svojega prosto
ra. Profesor telesne vzgoje ... 
In otroci, štirinajst parov mla
dih nemirnih oči je spraševalo 
in zrlo v tovariša, ki je po
novno stal pred težko nalogo. 
Sola nima telovadnice, zunaj 
dežuje ... Kaj sedaj? Na voljo 
je le hladen beton med učil
nicami, nekaj zaprašenih bla
zin, švedska klop, mali kanvas 
in ducat kolebnic... Morda še 
kaj. Ne vem...

To je> vsakdanji prizor na 
osemletki »Borisa Kidriča« v 
Savskem naselju v Ljubljani. 
Šola je nova, stara komaj ne
kaj let in ena izmed onih, pri 
kateri je za gradnjo telovadni
ce zmanjkalo denarja. Enostav
no in tako vsakdanje, da so še 
prav redki oni, ki jim to ne 
gre v glavo, ki trmasto vztra
jajo pri svojem, da tu nekaj ni 
v redu, da tako ne gre več...

»Res smo pogosto v zadre
gi. Posebno takrat, ko ne mo- 
retno ven,« so mi med odmo
rom pripovedovali tovariši, ki 
skrbijo na tej šoli za telesno 
vzgojo mladega rodu.

»Pretežno večino šolskih dni 
smo vezani na mrzle hale med 
učilnicami. Nenehno moramo 
skrbeti, da ne povzročamo 
hrupa, saj nas od razredov lo
čijo le za opeko debele stene. 
Spodnja avla je umazana, pov
sod je prepih. Sicer pa ... Če 
ne bi bilo treba včasih imeti 
telovadbe kar s petimi oddelki 
hkrati, bi bilo mnogo laže. Šo
la ima namreč samo tri av
le ...«

»Pa orodje ga imate do
volj?« sem pobaral profesorje.

'»Imamo ga nekaj malega. 
Seveda premalo. Sicer pa ..., 
tudi če bi imeli vse tisto, kar 
spada v telovadnico, nam tu na 
hodniku ne bi mnogq koristi
lo. Bradljo, ki stoji tam v ko
tu, smo si izposodili na beži
grajski gimnaziji. Učenci so jo 
pripeljali kar na vozičku.«

»Kje se pa otroci preoblači
jo?«

»Dečki v razredih, deklice 
na straniščih. Ne gre drugače.«

»Pa umivajo?«
»Tudi po straniščih.«

tipazil sem, da kljub zelo 
težkim delovnim pogojem odli
kuje telesnovzgojne delavce na 
osemletki »Borisa Kidriča« spo
štovanja vreden elan. Ker 
učencem na šoli ne morejo nu
diti tistega, kar bi morali in kar 
bi jim radi nudili, pogosto or
ganizirajo športna srečanja s 
sosednjimi šolami. V rokometu, 
atletskem mnogoboju, šahu, 
namiznem tenisu, pozimi v 
smučanju. Vse to vsaj malo po
pestri močno osiromašen pouk 
telesne vzgoje.

Brž ko bo posijalo sonce, se 
bodo otroci sami lotili gradnje 
preprostih športnih objektov 
poleg šole. Seveda pod vod
stvom profesorjev. Najprej bo
do napravili jamo 10 X 5 m in 
jo zasuli z žaganjem. Ta jim 
bo nadomestila kopico usnjenih 
blazin. In ko bo to gotovo, se 
bodo lotili zahtevnejših nalog. 
Gradnje univerzalnega telovad
nega orodja. Zappali so mi, kje 
bodo prav poceni dobili mate
rial, in da bodo s to novo pri
dobitvijo prihranili šoli naj
manj 200 tisočakov.

»Pri vseh teh težavah, kaže 
vodstvo šole veliko razumeva
nje,« mi je dejal profesor te
lesne vzgoje. »Skuša nam po
magati na vsakem koraku, ta
ko da ima človek pri svojem 
delu, če že ne velike uspehe, 
vsaj dober občutek in zavest, 
da je njegovo prizadevanje ce
njeno, upoštevano. In že to je 
precej!«

Na vprašanje, kako je s te
lovadnico oziroma kdaj bo za
sajena prva lopata, nam je rav
nateljica osemletke tovarišica 
Jelka Kutin odgovorila tako
le:

»Vzporedno z načrti šole je 
/ bil napravljen tudi načrt za te
lovadnico z majhnim bazenom. 
Šola je bila sezidana pred pe
timi leti, telovadnica in bazep, 
pa sta ostala na papirju. Po
trebe in načrti so ostali le pri 
željah. Za realizacijo ni bilo de
narja ...

Gradnja telovadnice je bila 
že dvakrat v družbenem planu. 
Letos je že tretjič. In ker gre 
v tretje rado, upam, da vse 
skupaj le ne bo ostalo ponov
no samo pri besedah.

Glede bazena pa sem pre
pričana, da bi pomenil za nas 
neprecenljivo pridobitev. Mal
ce me skrbi vzdrževanje, zato 
bo v nekaj dneh na pobudo šo
le sklican skupen sestanek vseh 
merodajnih in odgovornih fo
rumov naselja, kot so SZDL, 
ZK, stanovanjska skupnost, 
Partizan in šola, da se pomeni-

Osemletka 
»Borisa Kidriča«;
S Odrasli dečki niso 
sposobni napraviti 
dveh zgib... • Več 
kot polovica otrok 
ima slabo telesno dr
žo in okvaro hrbte
nice ... • Skoraj 200 
učencev potrebnih 
hidroterapije

Vprašanje šolske telovadni
ce in bazena pa ni samo stvar 
šole, temveč celega savskega 
naselja. Preko 8000 prebivat-■ 
cev z več kot 2500 otroki je 
namreč za sedaj še vedno brez 
ene same telovadnice, brez ene
ga samega pokritega prostora, 
ki bi rabil telesni vzgoji, špor
tu in oddihu. Zatorej ni čudno, 
da je preteklo leto šolska 
zdravnica osemletke »Borisa 
Kidriča« morala poslati k hid
roterapiji v Zavod za rehabili
tacijo' skoraj 200 učencev! Se
veda vse na stroške socialne
ga zavarovanja! Pa tudi dej
stvo, da v nekaterih razredih 
(višjih!) več kot polovica otrok 
ne more splezati na par metrov 
visok drog, da malodane odra
sli fantje niso sposobni napra
viti dveh zgibov, da ima več 
kot polovica otrok okvare na 
stopalih in slabo telesno držo 
— ni presenetljivo.

Od kod le naz bi imeli dob
ro telesno konstrukcijo in po
trebno fizično zmogljivost? Od 
sedenja v klopeh in skromnih 
dveh ur telovadbe na teden, na 
prašnih šolskih hodnikih, prav 
gotovo ne!

nadaljnji) usodi telesne 
vzgoje mladih Savčanov bo, kot 
že doslej, odločala občina Be
žigrad.

Na oddelku za šolstvo so po
vedali, da sta interno oba zbo
ra že odobrila 50 milijonov za 
gradnjo telovadnice, in da bo
do pričeli z gradnjo že v po
letnih mesecih. Če bo rešeno 
vprašanje vzdrževanja bazena, 
bo v zadnji etapi zgrajen tuo: 
ta nadvse potreben športni ob
jekt.

Nekateri sicer menijo, da 
predstavlja gradnja zimskega 
bazena nepotreben luksuz, ki si 
ga v današnji »dobi štednje«, 
ne bi kazalo privoščiti. Upaj
mo pa, da nazori teh redkih 
posameznikov, ki, kot kaže, še 
ne poznajo vloge športa in po
mena pravilne telesne vzgoje 
mladega rodu, ne bodo odloču
joči in da bodo lahko svoje 
želje po varčevanju z manj 
škode raalizirali kod drugod.

In končno, če je družba in
vestirala že težke milijone za 
izdelavo načrtov, za telovadni
co in plavalni .bazen, ji sedaj 
pač ne preostane drugega, kot 
da se loti dela, realizira že na
pravljene načrte ter s tem za
gotovi mladeži Savskega na
selja pravilen telesni razvoj, te- 
lesnokultumim delavcem pa 
osnovne pogoje za uspešno de
lo.

A. ULAGA

Občinska zveza 
za telesno kulturo 
še vedno premalo 
avtoritativen organ

Pred časom je bila telesno- 
vzgojna dejavnost v hrastniški ob
čini na zadovoljivi ravni. Zadnjih 
nekaj let pa opažamo' določeno na- ' 
zadovanje tako v kvaliteti telesne 
vzgoje kot tudi pri številu članstva.

Glavna središča telesne vzgoje 
v hrastniški občini so tam, kjer so 
največja industrijska naselja, se 
pravi na Rudniku, pri Steklarni in 
na Dolu. Igrišče in ostale športne 
naprave so na področju občine si
cer v zadovoljivem stanju, težje je 
le z igrišči za tiste šoprtne panoge, 
ki se šele uveljavljajo. Vprašanja 
zase so tudi šolska telesna vzgoja, 
vprašanje kadrov, potrebnih pro
storov in finančnih sredstev. Ome
niti pa moramo, da je bil zadnja 
leta tudi v šolski telesni vzgoji 
storjen korak naprej.

Eden od najpomembnejših vzro
kov za sedanje stanje in težave v 
telesni vzgoji na področju hrastni- 
še občine je predvsem dejstvo, da 
telesna vzgoja ni deležna prave po
moči. Marsikje se sicer razpravlja 
o problemih telesne vzgoje, vendar 
se sklepi ne izvajajo. Poleg vsega 
je mogoče ugotavljati tudi težnje 
nekaterih, da bi gojimi samo tiste 
športne panoge, ki »ležijo« le ne
katerim.

Ob kopici problemov predstav
lja osnovno zahtevo za izboljšanje 
stanja v telesni vzgoji na področju 
hrastniške občine združitev vseh 
sil, vseh kadrov in vseh sredstev 
v okviru občinske zveze za telesno 
kulturo v Hrastniku, ki deluje že 
štiri leta. Seveda bo treba ob tem 
doseči določene kvalitetne spre
membe tudi v sami občinski zvezi, 
saj je doslej v njej še vedno pre
cej takih, ki nimajo nikakršnega 
vpliva na razvoj telesne vzgoje v 
Hrastniku. Zaradi teh in še neka
terih drugih težav občinska zveza 
za telesno kulturo ne more izpol
njevati osnovnih nalog.

Enega od osnovnih problemov 
pri nadaljnjem razvoju telesne 
vzgoje v hrastniški občini pred
stavljajo kadri, saj so v posamez
nih društvih strokovnjaki zelo ma
loštevilni. Ugotoviti moramo, da ni 
poskrbljeno. za kader, ki bi se 
ukvarjal z rekreacijo delovnih lju
di, tako v okviru društev in sindi
kalnih podružnic. Ta kader bo tre
ba vzgojiti čimprej, saj ni dovolj, 
če so v občini na voljo le ljudje za 
tekmovalni šport in šolsko telesno 
Vzgojo.

Združevanje sredstev za finan
siranje telesne vzgoje je še vedno 
urejeno po »raznih kanalih«. Svet 
za telesno vzgojo in šport pri ob
činskem* ljudskem odboru Hrastnik 
je lani uspel zbrati določena sred
stva od 20 9io občinskega davka na 
alkoholne pijače, 150.000 dinarjev ie 
prispeval Rudnik rjavega premoga 
Trbovlje - Hrastnik, 250.000 dinarjev 
Steklarna, medtem ko je Svet do
bil na račun športne stave od Ju
goslovanske loterije 46.000 dinarjev. 
Ta minimalna sredstva je potem 
občinska zveza za telesno vzgojo 
razdelila med tista društva, ki so 
bila pomoči najbolj potrebna. Ob
činska zveza pa ugotavlja, da je 
potrebno za delovanje vseh šport
nih in telesnovzgojnih društev let
no približno 8 do 9 milijonov di
narjev, po dosedanji praksi pa lah
ko zbere največ le 25 °io teh sred
stev, ostalo pa na najrazličnejše 
načine. Zaradi kar najsmotrnejšega 
koriščenja sredstev bi bilo dobro, 
da bi se vsa sredstva, namenjena 
za finasiranje telesne vzgoje, zbi
rala le na enem mestu in od tam 
tudi razdeljevala.

Poseben problem je tudi vpra
šanje kvalitetnega športa. Ugotov
ljeno je namreč, da bi bilo mogoče 
v nekaterih športnih panogah do
segati boljše rezultate, če bi zdru
žili igralce v okviru enotnega dru
štva, ki ga naj bi imenovali morda 
kar »Hrastnik«, seveda pa bi do
sedanja športna društva obstajala 
še naprej. V okviru tega novega 
društva bi v začetku delovali no
gometaši, rokometaši, igralci na
miznega tenisa, brodarji in telo
vadci. To društvo naj bi finasirala 
občinska zveza za telesno kulturo 
Hrastnik.

Občinska zveza v Hrastniku pa 
tudi predlaga, da bi občina sklicala 
poseben posvet vseh telesnovzgoj
nih delavcev, na katerem bi pro
učili predlog za nadaljnji razvoj 
športa v občini in se konkretneje 
dogovorili o načinu združevanja 
vseh sredstev za finansiranje teles
ne vzgoje ter predlagali, da bi tudi 
nadaljnjo graditev telesnovzgojnih 
objektov vodil in usmerjal en sam 
organ. M. Lipovšek

Aktivnost občinskega 
sindikalnega sveta 

v Brežicah
Občinski sindikalni svet Brežice 

bo tudi letos organiziral v počasti
tev občinskega praznika delavske 
športne igre med ekipami sindikal
nih podružnic. Tekmovanje bo raz
deljeno na spomladansko in jesen
sko. Spomladansko bo v mesecu 
aprilu, jesensko pa oktobra z za
ključkom na dan občinskega praz
nika, to je 28. oktobra, ko bodo 
najboljši tekmovalci prejeli prak
tična darila, zmagovalna ekipa pa 
prehodni pokal.

Za letošnje igre ima občinski 
sindikalni svet precejšen znesek in 
upa, da mu bo uspelo vzbuditi za
nimanje članstva za delavske šport
ne igre. Podružnice bodo tekmova
le v kegljanju, šahu, streljanju, od
bojki, namiznem tenisu in malem 
rokometu. Posebna komisija pri 
sindikalnem svetu je že pristopila 
k razporeditvi tekmovanj v spo
mladanskem delu. n-k

I -
športne igre 

domžalskih kolektivov
Pred dnevi so se na povabilo 

komisije za delavske športne igre 
pri občinskem sindikalnem svetu 
občine Domžale, sestali telesno- 
vzgojni delavci iz domžalskih sin
dikalnih podružnic. Komisija, ki je 
razpravljala o konceptu delavskih 
športnih iger, je vnesla v svoj pro
gram vrsto srečanj, ki naj bi vpli
vala na razvoj množične športne 
rekreacije v podjetjih.

Ker program predvideva vrsto 
občinskih prvenstev, je bila orga
nizacija za posamezne panoge po
razdeljena kolektivom. Tekmovanja 
niso opredeljena le strogo na cen
ter Domžal, temveč na vse sindi
kalne podružnice v Mengšu, Jar
šah in Količevem. Novi program 
tekmovanj ne bo zajemal le mla
dine, temveč tudi starejšo genera
cijo moškega in ženskega spola.

Franc Rak

DELAVSKA ENOTNOST - Št. 11 - 23. marca 1963



,<e

j oh n
steinbeck:

Ulica ribiih konserv

Še vedno,
kadar si prizadevam, da bi ne videl nič, 
podoba izgubljenega dekleta mi vstaja

, pred očmi;
o zlati kodri, ki padajo na lica kot magno

lijini listi,
o mehki pergament, ki so po njem uboge

moje
ustne pisale prelepe pesmi s poljubi, 
pesmi, ki jih nikoli več ne bodo ponovile.

Še vedno
strmi vame smrt s; prašnimi vekami in

divjimi očmi
in z usmiljenjem njenega slokega telesa, 
utrujenega od naveličanega veselja.
Njene prsi kot rdeča cvetova, ■ ki sta mi

nekoč
bila v tolažbo, se ne sklanjajo več nad mojo

bolečino,
ni rdečih usten več, ki sem jih imel

za svoje.
Še vedno

govore o njenih slabostih na sejmih, 
o njej, ki je bila tako junaška, da me je ,

ljubila,
govore ljudje, ki prekupčujejo, ker so

sužnji
zlata in jim je oči zalila maščoba. In vendar 
je ni noben princ iz devete dežele odpeljal 
do svoje ostudne postelje. O samotarka, 
o dekle moje, oklepaš, se me kot obleka. 

Še vedno
ljubim podolgovate, črne oči, ki božajo

kot svila,
spet in spet žalostne in smejoče se oči, 
ki so tako ljubke, kadar zamižijo, 
da se zde še prav posebno lepe.
Ljubim njena sočna ustna, oh, dišeča njena

-ustna,
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POMDILA

KRIŽANKA
Vodoravno: 1. pisatelj, 7. bo

rec za neodvisnost južnoameri
ških držav, po katerem je dobi
la ena le-teh tudi ime, 13. 
državna' lastnina, 14. ljudska 
skupščina Hrvatske, 16. cesar 
starega Rima, 17. svilena tkani
na, 19. izumitelj dinamita, 21.

- vrsta, 22. spisek naslovov, 24. 
srednjeveška bojna ladja, 27. 
dežela Srednjega vzhoda, 28, 
merske točke na zemljevidu, 29. 
splošen tepež, 31. vrsta jabolk, 
34. vožnja z letalom, 35. prista
nišče ob zahodnoafriški obali, 
37. nikalni prislov, 39. velika 
kača, 41. dobro izoliran električ
ni prevodnik, 43. glavna oseba 
iz znane utopične povesti Jule- 
sa Verna, 44. Zevsov točaj, 45. 
sončna ura.

Navpično: 1. vrata v plotu, 
2. grška boginja jeze, 3. znani ' 
francoski filmski režiser, 5. naj
višja karta, 6. naravno strojilo,

7. tekmovalne sani, 8._ zvezna 
država v zahodnem delu ZDA, 
9. veznik, 10. žile dovodnice, 11. 
operni samospev, 12. svetlorde- 
ča barva, 15. del telesa, 18. 
zmešnjava, 20. predrimska že
lezna doba, 23. pogreške, 25. ce
lotni kmetijski pridelek, 26. šol
sko pisalo, 28. sovjetski šahov
ski velemojster, 29. poljsko 
orodje, 30: sestavni del Svetil
nega plina, 31. otok našega 
Jadrana, 32. anglosaška plo
skovna mera, 33. načrt za izde
lavo obleke, 36. velika posoda, 
38. popularen naziv znanega 
avtomobila francoske znamke, 
40. osebni zaimek, 42. romanski 
spolnik.
REŠITEV PREJŠNJE KRIŽANKE 

VODORAVNO: 1. Elbrus, 6. bro- 
kat, 11. Be, 12. primaren, 15. ha, 
16. e ta, 18. hlap on, 19. pir, 20. nota, 
22. elan, 23. bola, 24. iks, 25. ar, 
26. kot, 27. polo, 29. uhan, 31. rolo, 
34. kritik, 37. kal, 38. Ra, 39. praH- 
kar, 41. ta, 42. anilin. 43. epigraf.

— In . kaj potem, če 
igramo šah? Saj ste tudi 
vi prišli v svojem delov
nem času po potrdilo!

in valovite lase, rahle kakor dim in puh, 
in drobne prste in žvenket draguljev.

Še vedno
spominjam se, kako sladko si govorila, 
ko sva bila kot eno, roko si mi v lase

vkopala,
in žgoč spomin ti ustna je ožgal z bližino

mojo.
In videl sem, kako je svečenica Rati ljubila

v mesečini
in je potem v dvorani s preprogami in zlato

svetilko
brezskrbno se ulegla k počitku kamor koli.

Phillis Maejevi so se udrle solze po licih, 
ko je doc nehal brati. Dora si je z robčkom 
brisala oči. Hazla je tako prevzel docov 
glas, da ni utegnil paziti na besede. Vse 
je prevzela rahla otožnost. Vsakdo je po
mislil na davno ljubezen, na nekdanje 
hrepenenje.

Mačk je spregovoril: »Jezus, kako je 
to lepo! Spomnil sem se neke dame —.«

' Stavka ni izgovoril do konca.
■ Natočili so vino v kozarce in spokoj

nost v srca. Zabava se je sprevrgla v slad
ko pogrebščino. Eddie je še vedno plesal 
step v sosedni sobi. Potem se je vrnil in 
se usedel na svoj prostor. Zabava se je 
pomirila in malo je manjkalo, pa bi gostje 
zaspali, ko so nenadoma začeli na stopni
šču razgrajati in nekdo je s surovim gla
som zavpil: »Kje so babe?«

Mačk je ves srečen planil na noge in 
skočil k vratom. Tudi na Hughijevem in 
Jonesovem obrazu se je veselo zasvetli
kalo. »Kaj mislijo gospodje s tem?? jih je. 
nežno pobaral Mačk.

“Saj je tu kurbišče, kajne?« Voznik 
nam je dejal, da so dekleta tu.«

»Zmotili ste se, gospod,« je pojasnjeval 
Mačk in njegov glas je dobrohotno zvenel. 

»Tako? Kdo pa so potem ta bitja tu?«

Ulica ribjih konserv

Razvil se je sijajen pretep. Napadalci 
so bili moštvo neke tunolovke iz San Pe- 
dra, sami prekaljeni in izkušeni pretepači. 
V prvem navalu so prebili fronto fantov 
iz Palače hotela. Toda že so si Dorina de
kleta sezula čevlje — kdo je že nekoč 
grdo govoril o visokih petkah? Dekleta so 
počez udrihala po pretepačih in treščila 
vsakogar, kdor se jim je skušal približati. 
Dora je smuknila v kuhinjo, se v trenutku 
vrnila in vsa'penasta od jeze mahala okoli 
sebe s kuhinjskim brusnikom. Doc pa je 
v trenutku prisebnosti pograbil Malloyev 
gonilni drog z valji.

Bitka je bila res čudovita. Ker je Hazlu 
spodrsnilo in je telebnil, je dobil dve brci 
v obraz, še preden se je lahko pobral na 
noge. S truščem se je sesedla peč.

Napadalci so se umaknili v kot, oboro
ženi z debelimi in velikimi knjigami, ki so 
jih pobrali s polic. Toda docovi prijatelji 
so si pribojevali korak za korakom. Obe 
okni sta se sesuli v črepinje. ‘

Ta srečni dogodek je odločil zmago. 
Kajti Alfred je izkoristil ropot in žvenket 
in je hitro smuknil za napadalce, od ko
der jih je začel napadati v hrbet s palico 
za basebal. Pretepači so-se zvalili po stop
nicah in se pribunkali do praznega zem
ljišča. Vhodna vrata so spet obvisela na 
žeblju. Docova srajca je bila razcefrana; 
z ramena mu je kapljala kri iz praske.

Nasprotnika bi bili skoraj potisnili do 
srede praznega zemljišča, ko se je ogla
sila policija. Gostom je komaj šo uspelo, 
da so izginili v laboratorij in ugasnili luči,

je že švignil okoli ogla policijski avto. 
Kifeljci so našli bojišče prazno in zapu
ščeno. Medtem ko so srečni gostje ždeli 
v temi in pili, so se morali policaji umak
niti, ne da bi kaj opravili.

Prodajni servis

Ljubljana — Cigaletova ulica
vam nudi bogato izbiro
pomladanskih novosti tekstila in konfekcije

V PONEDELJEK

s-&

— Zakaj pa vaši de- 
_ Zorci vedno tečejo na
H malico izven podjetja?

— Ja, takole obenem 
= rešujemo problem re
li kreacije ...
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JE LAHKO TUDI VAŠ

TOMOSA COLTRmVrtorcfUhTdii° Km°Žn0St odplačevanja posojila v štirih letih, c x -u U- 81 torej lahko nabavi vsak, ki ima vsaj 15.000 dinariev me«
^JJ10 p°l°S v višini 10<■ odstotkov tovarniške cene ki

Izk ri,6tft fa ? COLiBRI-12 165-000 dinarjev, in vozilo je vaše! ’
doS nr^ mninvm10St tnakupa! Vse podrobnejše informacije boste aobili pri TOMOSOVIH področnih zastopstvih in trgovskih zastopnikih.
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Spored RTV Ljubljana za teden od 25. do 31.
PONEDELJEK TOREK SREDA ČETRTEK PETEK

28. marce
4.00—8.00 Dobro jutro! (msan 

glasbeni spored) -- 8.05 »Trije

25. marca
4.00—8.00 Dobro jutro! (pisan 

glasbeni spored) — 8.05 Poje 
zbor črnomorskih Kozakov —
8.25 Samo Vremšak: Simfonija —
8.55 Za mlade radovedneže —
9.25 Glasba s to- in onstran Re
na — 9.45 Iz Novega Sada so 
nam poslali pesmi narodnih 
manjšin AP Vojvodine — 10.15 
Odlomek iz 1. dejanja Bellini- 
jcve »Norme« — 10.55 Naš pod

listek — 10.55 Vsak dan nova 
^popevka — 11.0*0 Pozor, nimaš
prednosti! — 12.05 RKU — 12.15 
Pojo in igrajo Dobri znanci —
12.30 Ob zvokih zabavne glasbe
13.15 Obvestila in zabavna glas
ba — ^3.30 Tri arije in zaključni 
prizor opere »Don Juan« — 14.05. 
Baletni intermezzo — 14.35 Naši 
poslušalci čestitajo in pozdrav
ljajo — 15.15 Plošča za ploščo — 
15.40 Literarni sprehod — 16.00
Vsak dan za vas — 17.05 Ob
dobja slovenskega samospeva — 
17.45 Poje »The Crew Cuts< in 
kvintet Predraga Ivanoviča —
18.00 Poročila — aktualnosti do
ma in v svetu — 18.10 Iz re
pertoarja orkestra Friedel Ber- 
lipp in Peter Palmer — 18.30
Poje KZRTVL - 18.45 Radijska 
univerza — 19.00 Obvestila —
19.05 Glasbene razglednice —
19.30 Radijski dnevnik — 20.00
do 21.40 Skupni program JRT — 
studio Ljubljana — 20.40—20.55 
Kulturni globus — 22.15 S popev
kami okrog sveta — 22.50 Lite
rarni nokturno — 23.05 Ples do
polnoči — 24.00 Zadnja poročila 
in zaključek oddaje.

26. marca
4.00—8.00 Dobro jutro! (pisau 

glasbeni spored) — 8.05 Majhen 
koncert slavnih opernih pevcev
— 8.45 Hammond orgle v ritmu
— 8.55 Radijska šola za sfednjo 
stopnjo — 9.25 Izlet po Latinski 
Ameriki — orkestra Maderas iti 
Kramer — 9.45 Poje Koroški 
akademski oktet — 10.15 . Dva 
baročna koncerta — 10.40 Na-

10.55
11.00

Pozor, nimaš prednosti! — 12.05 . 
RKU — 12.15 Melodije izpod Šar 
planine — 12.30 Ob zvokih za
bavne glasbe — 13.15 Obvestila 
in zabavna glasba — 13.30 Do
mača pesem — 13.50 Igra flavtist 
Ledja Rupel — 14.05 Radijska 
šola za višjo stopnjo — 14.55 
Domači napevi in narodne pe
smi — 15.15 Zabavna paleta —
15.30 V torek na svidenje — 16.00 
Vsak dan za vas — 17.05 Kon
cert po željah poslušalcev —
18.00 Poročila — aktualnosti do
ma in v svetu — 18.10 Narodi 
v sNtejih pesmih —■ 18.45 S knjiž
nega trga — 19.00 Obvestila —
19.05 Glasbene razglednice —
19.30 Radijski dnevnik — 20.00 
Petnajst minut Mozarta — 20.15 
Radijska igra — 21.15 Primož 
Ramovš: Sedem skladb za godalni 
orkester — 21.55 Pojo vaši ljub
ljenci' — 22.15 Naš nočni kalci- 
doskop — 23.05 Melodije v noči
— 23.20 Skupni program JRT — 
studio Zagreb — 24.00 Zadnja 
poročila in zaključek oddaje.

SREDA
27. marca

4.00—8.00 Dobro jutro! (pisan 
glasbeni spored) — 8.05 Jutranji 
koncert — 8.55 'Pisani svet prav
ljic in zgodb — 9.25 Igrajo veliki 
zabavni orkestri — 9.45 Parti
zanske pesmi — 10.15 Iz jugo
slovanske glasbe — 10.45 Človek 
in zdravje — 10.55 Vsak dan 
nova popevka — 11.00 Pozor, ni-. 
maš prednosti! — 12.05 KN —
12.15 Petnajst minut s Kmečko 
godbo — 12.50 Fragmenti iž do
mačih oper. 13.15 Obvestila in
zabavna glasba — 13.30 V pavi- 
ljonu zabavne glasbe — 14.05 
Radijska šola za srednjo stop
njo — 14.35 Divertimento in sui
ta — 15,15 Havajski napevi —.
15.30 Pianist Svjatoslav Richter 
— 16.00 Vsak dan za vas — 17.05 
Govorica glasbenih instrumen
tov — 18.00 Poročila — aktual
nosti doma in v svetu —• 18.10 
Melodije iz Južne Amerike <—
18.25 Naš plesni karnet — 18.45 
Ljudski parlament — 19.00 Ob
vestila —. 19.05 Glasbene razgled
nice — 19.30 Radijski dnevnik 
7— 20.00 Nova imena v zabavni 
glasbi — 20.35—23.00 Jacques Of
fenbach: Hoffmannove pripoved
ke, opera v treh dejanjih —
23.05 Plesna glasba 
uja poročila in zaključek oddaje*

madrigali« ' Ivana Zajca in >je^ 
. sen« Stevana Hrističa — 8.20 Ki
tara in hammond orgle — 8.40 
Dva nova. posnetka z intermez- 
zom — 8.55 Radijska Šola za 
višjo stopnjo — 9.25 Prizori iz 
Wagnerjevega »Tannhauserja« —
10.15 Glasbena medigra — 10.20 
Pet minut za novo pesmico — 
10.40 Tečaj ruskega jezika —
10.55 Vsak dan nova popevka —
11.00 Pozor, nimaš .prednosti? —
12.05 KN — 12.15 Pojeta Danica 
Filiplič in Franc Koren — 12.30 
Ob zvokih zabavne glasbe —
13.15 Obvestila in zabavna glas
ba — 13.30 Haydn v Londonu -
14.05 Hitri prsti — 14.13 »Gozd
na tišina«, znane m-manj zna
ne skladbe Antonina^ Dvožaka — 
14.35 Naši poslušalci čestitajo 
in pozdravljajo —. 15.15 Po
snetki Akademskega okteta .
15.50 Turistična oddaja — 16.00 
Vsak dan za vas^ 17.03 Glas
bena križanka, š*. 12, — 18.p(>
Poročila — aktualnosti doma in 
v svetu — 18.1® Vabimo va.s na 
prvi večerni P*es , r*L. Kul
turna kronika — 19.00 Obvestila
— 19.05 Glasbene razglednice ~
19.30 Radijski dnevnik^- 20.00 
Četrtkov večer domačih pesmi 
in. napevov — 20.45 Razpoloženj- 
ska glasba z orkestrom Jackie 
Gleason — 21.00 Izročilo XX. sto
letja — 21.40 Lucijan Marija 
Škerjanc: Koncert za hario 9
^-----  22.13

... -----   »tndib
Ljubljana

29. marca
4.00—8.00 Dobro jutro! (pisan 

glasbeni spored) — 8.05 »Vtisi \z 
Italije« — simfonična suita Gu
stava Charpentiera — 8.40 Po
pevke ulice — 8.55 Pionirski te
dnik — 9.25 »Bosenski pastorale« 
in druge skladbe — 9.45 Poljske 
narodne pesmi — 10.15 Dva due
ta in finale III. dejanja Pucci
nijeve jdpere La Boheme — 10.35 
Naš podlistek — 10.55 Vsak dan 
nova popevka — 11.00 Pozor, 
nimaš prednosti! — 12.05 RKU —
12.15 Trio Avgusta Stanka
12.30 Pesmi s severa — 12.45 Oh 
^vokih zabavne glasbe — 13.15 
Obvestila in zabavna glasba —
13.30 Zveneče kaskade — 14.03 
Radij, šola z nižjo stop.: Zavoljo 
7 snežnih kep — 14.35 Tisoč pi
sanih taktov — 15.15\ Napotki za 
turiste ,— 15.20 Pesmi in plesi 
jugoslovanskih narodov — 15.45 
Jezikovni pogovori — 16.00 Vsak 
dan za vas — 17.05 Med sklada
telji slovenske moderne — 18.00 
Poročila —, aktualnosti doma in 
v svetu — 18.10 Ansambla Yvette 
Horner in Roberto Valentino — .
18.25 Slovenske narodne v pri
redbi za glas in orkester — 
18.45 Iz naših kolektivov — 19.00 
Obvestila — 19.05 Glasbene raz
glednice — 19.30 Radijski dnev
nik — 20.00 Iz repertoarja za
bavnega orkestra RTV Beograd 
-T 20.45 Tedenski zunanjepoJitič- 
ni pregled — 20.30 Neznan obraz 
1/ skandinavske, glasbene roman
tike — 21.00 Melodije na šestih 
strunah 21.15 Oddaja o morju ‘ 
m pomorščakih — 22.15 Melodije 
»venijo t noč

4.00.

marca
SOBOTA

30. marca
-8.00 Dobro jutro! (pisan 

glasbeni spored) — 6.50—6.35 Na
potki za turiste — 8.05 Poštarček 
v mladinski glasbeni redakciji
— 8.35 Dva skladatelja — tri
zasedbe — 8.55 Radijska šola za 
nižjo stopnjo — 9.25 Narodne iz 
Štajerske — 9.40 Nekaj glasbe 
ob delu — 10.15 Erno Dohnany: 
Koncertantna skladba za čelo ii» 
orkester — 10.40 Seznanite se s 
Parkerjevimi — 10.55 Vsak dan 
nova popevka — 11.00 Pozor, ni
maš prednosti! — 12.15 RKU
— 12.30 Chopin in poljski pia
nisti — 13.15 Obvestila in za
bavna glasba — 13.30 Vedri ritmi
— 14.05 S simfoničnimi plesi po 
domovini — 14.35 Naši poslu
šalci čestitajo in pozdravljajo — 
15.13 Malo instrumentov — veliko 
glasbe — 15.40 Moški zbori J. B 
Foersterja — 16.00 Vsak dan za 
vas — 17.05 Gremo v kino —
17.50 Z lokom po strunah — 18.00 
Poročila — aktualnosti doma in 
v svetu — 18.10 Z junaki Ver
dijevega »Don Carlosa« — 18.45 
Okno v svet — 19.00 Obvestila
— 19.05 Glasbene razglednice —
19.50 Radijski dnevnik — 20.00 
Vesele in domače — 20.15 Vozli 
inšpektorja Braina — 21.15 Za 
konec tedna — ples — 22.15 Od
daja za naše izseljence — 23:03 
Za ples in razvedrilo — 24.00 
Zadnja poročila in zaključek od
daje.

NEDELJA
31. marca

6.00—8.00 Dobro jutro! — 
do 6.35 Napotki za turiste — •• 
Pogovor s poslušalci — 8.00 M1*,' 
dinska radijska igra — 8.38 "" 
pravljamo se na mladinske Ve’‘ 
ske revije — 9.05 Za dopold«' 
sko razvedrilo — 10.00 Se P°Jj’ 
nite, tovariši .... — to.50 M*’ 
neja narodno-zabavne glasbe ,
11.50 Karel Franz: Srečanje 
Afriko — lt.50 Nekaj ves«K 
ritmov — 12.00 Naši posluša1' 
čestitajo in pozdravljajo, L ,,
13.15 Obvestila in zabavna K '1,,, 
6a — 13.50 Za našo vas — 4,1 
Koncert pri vas doma —
Naši poslušalci čestitajo in P^ 
zdravljajo, II. — 15.15 Godala 
ritmu - 15.30 Marjan Kori ^ J, 
Na južno stran — 15.34 Violi a1, 
Viktor Pikaizen nastopa s 
cCrtom Wieniawskega — : ^,, 
Humoreska tega tedna — 
Ogrlica s popevkami in prijet j 
mi melodijami — 17.05 Hanu*0^, 
orgle - 17.15 Radijska igr*.,.
18.15 Matija Bravničar: Dive1«'
seniepts za klavir in godalni 
kester — 18.50 Športna nedeU 
— Obvestila — 19.05 GIasbe*j 
razglednice — 19.30 RadiJ9^
dnevnik — 20.00 Izberite sT“* 
melodijo — 21.00 »Čudaki oM**" 
jo opero« — 22.00 Napoved
s a, poročila — 22.15 Skupni Pr^ 
gram JRT — studio Zagreb
25.00 Poročila — 23.05. Pie9..,, 
polnoči — 24.00 Zadnja pot«e' 
in zaključek oddaje.
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